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17. listopadu 2024 na Národní třídě

P oložit rozsvícenou svíčku k pamětní desce na Národní třídě v pozdním odpoledni šlo kvůli 
spoustě lidí jen tak, že jste ji po nich na místo poslali.                                                           ZM

Martin 2024
I letos se čekající děti dočkaly -  ke Kaplance přijel(a) 
11. listopadu Martin(a) na svém bílém koni. Dočkali 
jsme se vlastně všichni všeho: po Martinovi i proslo-
vu starosty, požehnání a vysvěcení p. Huškem a pak 
otevření lahví Václavkou a ochutnání svatomartin-
ských vín. Na zdraví! 

-
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Příroda Kostariky
Ornitologové z ČSOP Blatná zvou veřejnost 

na tradiční prosincové promítání o přírodě, letos 
to bude o Přírodě Kostariky. Všichni zájemci jsou 
zváni ve středu 11. prosince 2024 od 17:00 do sálu 
v suterénu Střední odborné školy Blatná (V Jezár-
kách 745). Těšit se můžete na mnoho druhů ptactva 
včetně kolibříků, kondorů, papoušků, tukanů i mý-
tického kvesala, k vidění budou i krokodýli, malpy, 
vřešťani, hadi, leguáni, žáby a nádherná tropická 
vegetace. Pro členy ČSOP se před promítáním koná 
tradiční členská schůze.

Těšíme se na viděnou. 

ADVENTNÍ ČAS SE PŘIBLÍŽIL…
Poslední měsíc roku je spojený s časem 

adventním. Pro věřící dobou očekávání na pří-
chod Spasitele a pro nás ostatní, čas příprav 
na vánoční svátky. Vzhledem k tomuto obdo-
bí, které je mnohdy zahaleno do tmy spojené 
s mlžným oparem, nám tento čas může připa-
dat tajuplný, záhadný, prosvícený jen plamén-
ky mihotajících se svíček, při vyjasnění pak 
svitem měsíce a milionů hvězdiček. Zvláště 
když se poštěstí a vzduchem se ještě vznáší 
lehounké sněhové vločky. Není tajemstvím, že 
nejvíce se na toto období těší naše děti. Avšak 
i my dospělí máme jedinečnou příležitost se 
vymanit z běhu současného světa a třeba jen 
na chvíli se vrátit do předvánočního období 
našeho dětství…

V posledních letech stále více dbáme 
na tradice a zvyky našich předků, a tak spolu 
s nimi vpouštíme do svých životů i část jejich 
života. Adventní čas trvá čtyři neděle, první 
neděle – železná, nás čeká již příští týden, 
další budou následovat: bronzová, stříbrná 
a poslední – zlatá neděle. Jaké že jsou ty nej-
známější zvyky? Darujeme adventní kalendář, 
vyrobíme si nebo koupíme adventní věnec  
na dveře i na stůl, pečeme vánoční cukroví, 
uklízíme a zdobíme své domovy – stříháme 
barborky, větvičky do vázy( 4. 12.), nakupuje-
me nebo vytváříme dárky pro své blízké. S tím 
souvisí i návštěva adventních trhů.
ČESKÉ LIDOVÉ VÁNOCE PLNÉ TAJU-
PLNÝCH HVĚZD NA TŘ. J. P. KOUBKA 3

V průjezdu domu čp. 3 na tř. J. P. Koubka 
pro vás každoročně připravujeme vánoční pro-
dej v duchu českých lidových Vánoc. Stejně 

tomu tak je i v tomto roce. O jeho obsahu 
jsme již napsali mnohé, jen připomeneme, že 
u nás koupíte neobvyklé originální přání pro 
vaše blízké, pokud byste jim kouzelné svátky 
chtěli popřát klasickou písemnou formou 
(přece jenom to má svoji přidanou hodnotu). 
Jednou z tradiční ozdob lidových Vánoc jsou 
ozdoby z vizovického těsta. Jeho zlatavá 
barva stejně jako sláma nádherně zdobí zeleň 
vánočního jehličí. Pokud nemusíte mít velký 
okázalý adventní věnec, může jej nahradit 
právě věneček z vizovického těsta doplněný 
vánočními jehličnany.

Svíčky ze včelího vosku jsou ty pravé 
na adventní věnce. Nejen barvou, ale i vůní 
doplní vánoční atmosféru.
Náš tip: ozdoby z vizovického těsta

SVATÁ KATEŘINA (25. 11.) PŘICHÁZÍ 
BÍLE ODĚNA
HROZÍ-LI KATEŘINA SNĚHEM, PŘINESE 
JEJ ONDŘEJ
SVATÁ KATEŘINA PRÁDLO MÁCHÁ, 
A SVATÁ BARBORA JE ŠKROBÍ

Eva Fučíková, lidové řemeslo

Expert slavil
10 let své prodejny

Expert slavil minulou sobotu 10 let 
od otevření své provozovny v Blatné, 
v Pivovarské ulici.

Ve velkém stylu - výrazné slevy 
prodávaného zboží, občerstvení zdarma, 
slosování účtenek, vystoupení Vládi Hro-
na a oblíbené kapely „Z Vršku“ s kterou 
hrál i majitel Expertu Miloš Jankovský, 
proběhly oslavy 10. trvání prodejny Expert 
v Pivovarské ulici. Ano, je tomu už 10 let, 
kdy se Expert přesunul z Náměstí Míru 
do větších nových prostor. Akce přilákala 
spoustu nakupujících a diváků, a to nejen 
z Blatné.

Do dalších let přejme Expertu a sobě, 
aby se mu tady i dál dařilo.

ZM
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Venkovská 
gastronomická klasika 
na stolech „U Čiláka“!

Všem labužníkům se na vědomost 
dává, že sobota 30. listopadu 

bude v hospodě „U Čiláka“ 
v Buzicích vyhrazena přímo 

„noblesním“ vepřovým hodům.
Dobroty, křtěné řezníkovým 

nožem, budou hbitě servírovány 
počínaje patnáctou hodinou!
Jako kulturní příloha pořádná 

porce nestárnoucích hitů v podání 
kapely „Z vršku“!

Tuhle akci si jistě nenechá ujít 
nikdo, komu žaludek dobře slouží.

Takže - přij�te pobejt, je to 
vaše !

Milý lide blatenský,
chtěl bych vám 

něco říct o vysazování 
růží v Hostišovicích.

K naší velké ra-
dosti se u nás v sobo-
tu, 9. listopadu 2024, 
sjelo devatenáct členů 
a přátel spolku Růže 
Blatná. Nejdříve si 
všichni rozdělili práci. 
Muži slupovali drny 
a kopali díry za pomo-
ci strojů a rýčů. Ženy 
připravovaly sazenice: 
zastříhávaly kořeny 
a opatřovaly je cedul-
kami. Růže pak všich-
ni společně sázeli.

Ten den byla všude mlha, ale na nás celou dobu svítilo sluníčko. 
Kromě něj nás všechny zahřála chutná polévka i klobásy upečené 
na pečicím kameni a pochutnali jsme si i na dalších dobrotách.

A tak jsme společně zasázeli 520 růží. Práce byla skvěle odvedená 
za pouhých pět hodin.

Baltazar Chr pa

Nakonec prostě 
přijde loučení!
Rozlučka „si přišla“ i pro populární 

blatenskou kapelu „Hadi band“.
Se svým fanklubem a úspěšnou hu-

dební kariérou se tohle výjimečné těleso 
defi nitivně rozžehná 7. prosince v hospodě 
„U Čiláka“ v Buzicích. Závěrečný koncert 
se rozjede úderem 19.00 hodiny.

Žádné slzy, prosím! Takový už je život 
- jedni odcházejí, druzí přicházejí.

PALIVOVÉ & ZAHRADNÍ 
CENTRUM 

  

  

  

UHLÍ

    

AKCE

+

 
 

725 927 234 
  Akce platí od 1.11.2024 do 30.11.2024, nebo do vyprodání zásob. 

ZEMINA  

SENO

SLÁMA

CIBULE 

ZAHRADNÍ CENTRUM 

PRODEJ  BRAMBOR  
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V naší školce to se máme, 
radujeme se, poznáváme

Třída Motýlků navštívila rybářství, kde je provedl p. Brož a děti 
se dozvěděly mnoho zajímavostí ze světa ryb. Sovičky též vyrazily 
za rybami, ale na výlov Zadního Topiče, kde pozorovaly rybáře v akci. 

Pro předškolní děti se konal program Malé technické univerzity, 
kdy se děti naučily číst mapy, postavit stavbu, zakreslovat výkresy 
a dozvěděly se informace o stavitelství. Navazujícím programem byla 
návštěva Stavebnin pod rybníkem Pustý, kde si pro děti paní Šimeč-
ková připravila zajímavé povídání, úkoly i básničku. Pan Scheinherr 
předvedl náklad materiálu vysokozdvižným vozíkem a pan Mázdra 
ukázal, jak se míc hají barvy. Moc děkujeme za milé setkání;). 

V naší školce se každý rok slaví Halloween. Všichni se sejdeme, 
vydlabeme dýně, rozsvítíme školku světýlky a užíváme si spolu tento 
strašidelný, ale i vzpomínkový čas.

Děkujeme rodině Csanyi za návštěvu chovné stanice jezevčíků. 
Dětičky si mohly pejsky prohlédnout i pomačkat. 

Naše školka je již několik let zapojena v programu setkávání 
,,Tváří v tvář,“ v domově 
pro seniory. Děti pravidelně 
navštěvují babičky a spo-
lečně se zpívá, hrají hry 
a tvoří se. Na každé setkání 
se děti velmi těší. 

Sovičky navštívily al-
paky na zámku Blatná, 
které nakrmily, pohladily 
a pomazlily. Děkujeme:) 

Ve školce jsme měli 
zajímavý program, kdy 
si děti mohly vyrobit 
a ozdobit skleněné oz-
doby. A když píšeme 
vyrobit, tak doslova. 
Nad plamínkem se 
zahřálo sklo, ze kte-
rého se tvořily koule 
nebo rampouchy. Děti 
poté ozdoby natřpytily 
a společně jsme si navo-
dili vánoční čas, který 
brzy čeká nás. 

Kolektiv zaměstnanců MŠ Blatná, Vrchlického 

Materiální sbírka pro 
azyl Sirius 2024 
od 12. 11. do 20. 12. 2024  
14. ročník sbírky, který letos pomůže  
41 kočkám (z nichž 18 je umístěno  
v dočasné péči mimo azyl) a 18 psům  
v soukromém azylu Sirius v Záhoří u Písku 
 
Čím můžete pomoci: 
Psí a kočičí krmivo všeho druhu (granule, konzervy, paštiky, pamlsky), kočkolit pro kočky, deky, 
povlečení, ručníky, odčervovací tablety, antiparazitika, koberce, lina, dřevitá vlna. 

Sběrná místa: 
Blatná – Chovatelské potřeby Merkine, Žižkova 120 (vedle ZŠ J. A. Komenského), tel. 606 207 257, 
lze nakoupit přímo na prodejně – PO zavřeno, ÚT – PÁ 9:00 – 16:00, SO 8:30 – 11:30. 
Strakonice – Ekoporadna při Šmidingerově knihovně, pobočka Za Parkem, Husova 380, Jan Juráš, 
tel. 721 658 244, pouze po telefonické domluvě. 
Písek – Chovatelské potřeby ZOONIKA Drlíčov, Fráni Šrámka 129, tel. 775 553 263, lze nakoupit 
přímo na prodejně. 
Písek – Akvaristika ZOONIKA Florián, Smetanova 79 (ve dvoře), tel. 737 620 283, lze nakoupit 
přímo na prodejně. 
Plzeň – Chovatelské potřeby Jonatán, Mikulášské náměstí 9, tel. 722 931 004, lze nakoupit přímo 
na prodejně. 
Přeštice – Krmiva Černý, Hlávkova 1106, tel. 722 931 004, lze nakoupit přímo na prodejně. 
Klatovy a Přeštice – Verda Dalecká, tel. 603 326 614, adresa po telefonické domluvě. 
 

Více informací: Ivana Bůbalová, 
koordinátorka, tel. 602 467 689, 
ivana.bubalova@seznam.cz 
facebook: „Materiální sbírka pro azyl Sirius 
v Záhoří u Písku 2018 – 2024“ 

Jménem všech svěřenců azylu 
Sirius vám děkujeme za pomoc! 



Ročník 35 (45) Blatná 22. listopadu 2024 Číslo 20 / strana 5

Co čte a o čem přemýšlí Jan Kára
Vážené čtenářky, vážení čte-
náři,

pokud jste někdy navštívili 
Sicílii a zajímali jste se o její 

dějiny, nemohlo vám uniknout, že zde před 
bezmála tisíci lety vládli potomci Vikingů, 
označovaní jako Normané. Už dávno mi vr-
talo hlavou, jak se sem tito seveřané vlastně 
dostali - připadalo mi to totiž hodně zvláštní, 

asi jako kdyby si staří Řekové založili stát 
někde ve střední Skandinávii. A tak jsem 
svého nedávného deštivého pobytu na Sicílii 
částečně využil k tomu, abych zapátral v této 
vzdálené historii. 

Skandinávští Vikingové se začali objevo-
vat a budit hrůzu na pobřežích západní Evropy 
někdy v 9. století, ale brzy svůj „akční rádius“ 
rozšířili na celý severní Atlantik, na evropský 
východ a v neposlední řadě na oblast Středo-
zemního moře, kde sužovali zejména pobřeží 
Španělska, Francie a Itálie, ale několikrát si 
„zaplenili“ i v severní Africe. Většinou šlo 
o drsné loupeživé nájezdy, nicméně časem 
přibývaly i pokusy o trvalejší ovládnutí 
a kolonizaci území, například v Anglii, Irsku, 
na Islandu či v Grónsku. 

Z našeho pohledu je ovšem nejdůležitější, 
že se Vikingové počátkem 10. století začali 
usazovat v oblasti severozápadní Francie, 

kolem ústí řeky Seiny, a že jim – ve snaze 
odvrátit jejich útoky na Franskou říši - byla 
tato oblast v roce 911 udělena v léno. Tak 
byl položen základ de facto nezávislého 
státního útvaru, ve kterém ze směsi nových 
vikingských osadníků a domorodých Galo-
románů a Franků v průběhu 10. století vzešla 
nová identita – Normané. Již horliví křesťané, 
hovořící a píšící galorománským jazykem, ale 

stále ještě s horku krví severských 
válečníků. Normandie jim začala 
být brzy malá.

Na jihoitalské scéně se Nor-
mané poprvé objevili někdy kolem 
roku 1000; šlo o skupinu poutníků 
vracejících se z výpravy do Jeruza-
léma k Božímu hrobu. Zapletli se 
do jakési bitky s Araby a místní vel-
možové po této „ukázce“ vojenské 
dovednosti projevili zájem o jejich 
služby. A o jejich příchod zřejmě 
stál i papež Benedikt VIII. Normané 
se každopádně do jižní Itálie brzy 

vracejí, jako žoldáci se zapojují do složité 
mocenské hry mezi místními langobardskými 
velmoži, papežem, německými císaři „Římské 
říše“ a Byzantskou říší – a podobně jako 100 
let před tím v Normandii je jejich vojenská síla 
přetavena v zisk vlastního území. Konkrétně 
šlo o malé lenní hrabství Averse, které jim 
v roce 1030 udělil neapolský vévoda. Z této 
základny se pak Normanům v následujících 
desetiletích nejprve podařilo ovládnout celou 
jižní Itálii, načež svůj zájem obrátili na dosud 
arabskou Sicílii.

Je zajímavé, že normanský útok na Sicílii 
přichází ve stejné době, kdy se jejich příbuzní 
v čele s Vilémem Dobyvatelem zmocňují vlá-
dy nad Anglií (rok 1066). Boj o Sicílii trval 
ovšem Normanům celých 30 let (1061 – 1091) 
a vlastně už zapadá do dobového kontextu 
válek křesťanů proti muslimům (zejména 
na Pyrenejském poloostrově), předznamená-

vajících křížové výpravy do „svaté 
země“. Těch se ostatně Normané, 
včetně těch italských a sicilských, 
velmi aktivně účastnili a i na Blíz-
kém východě získali na několik 
desetiletí svůj „státeček“ s centrem 
v Antiochii.

Na Sicílii mezitím Normané 
upevňovali svoji moc – organizovali 
státní správu, prosazovali křesťan-
ství, budovali impozantní chrámy, 
hrady a celé systémy opevnění. Již 
v roce 1071 bylo ustaveno Sicilské 
hrabství, v jehož čele stanul nejprve 
„velkohrabě“ Roger I., a po něm 
(zemřel v roce 1101) jeho syn Roger 
II. Ten byl v roce 1130 korunován 

králem Sicílie, a za jeho osvíceného panování 
se Sicilské království stalo jednou z nejdůle-
žitějších mocností ve Středomoří. Zároveň 
se zde rodila svébytná kultura, spojující 
západoevropské, arabské a řecko-byzantské 
vlivy na základech, položených starověkými 
Řeky a Římany. 

Roger II. zemřel v roce 1154 a jeho násled-
níci to neměli rozhodně lehké. Králové Vilém 
I. (1154 – 1166), Vilém II. (1166 – 1189) 
v četných válkách své království už spíš jen 
bránili a normanské panství na Sicílii ukončily 

defi nitivně nástupnické zmatky po smrti Vilé-
ma II. V roce 1194 pak sicilskou královskou 
korunu získává německá „štaufská“ dynastie. 
Stopy normanského panování jsou ovšem 
na Sicílii stále dobře patrné a vedle úžasných 
katedrál v Palermu, Cefalú či Monreale jsou 
méně okázale roztroušeny po celém ostrově, 
nejednou zakomponované do pozdějších ba-
rokních staveb, jako třeba v případě katedrály 
v Katánii. Rozhodně stojí za objevování.

Jan Kára

Vikingské výboje v 8. - 10. století

Návazné výboje Normanů v 11. a 12. století

Sicilský král Roger II. (podle dobové kroniky)

„Normanská“ část barokní katedrály v Katánii

Ruiny normanského hradu v sicilském 
Aci Castello
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50. VÝROČÍ MŠ BLATNÁ, ŠILHOVA 1974-2024

Z HISTORIE….
Mateřské škole Šilhova bylo 4.listopadu 2024 50 let. Přesto je 

nejmladší mateřskou školou v Blatné. Začala se stavět v roce 1971 z po-
třeby postavit novou školku v důsledku zvýšené porodnosti a rozvoje 
města Blatná. Stavba trvala tři roky a 4.listopadu 1974 byla slavnostně 
otevřena jako čtvrtá mateřská škola v Blatné. Vyrostla uprostřed sídliště 
a dostala ofi ciální název 4.mateřská škola Sídliště. Kapacitně pojala 
8 pedagogických pracovnic a 6 provozních zaměstnanců. Od 1.ledna 
2001 se stala právním subjektem s celkovou kapacitou 112 dětí. Dostala 
nový název Mateřská škola Blatná, Šilhova.

ZÁZEMÍ ŠKOLY….
Zřizovatelem mateřské školy je Město 

Blatná. V současné době pracuje na škole 
kolektiv 9 pedagogických a 6 správních 
zaměstnanců. Budova je sídlištního pavi-
lonového typu a stojí uprostřed zahrady 
plné zeleně.

BUDOVA….
Patrový pavilon pro předškolní vzdělá-

vání byl postaven zrcadlově, tzn. v každé 
polovině budovy jsou umístěny dvě třídy. 
V přízemí třída Sluníček a Berušek a v patře 
třída Kapříků a Čápat. Všechny třídy jsou 
prostorné, světlé a barevné s bohatým mo-
derním vybavením potřebným pro vzdělávání 
dětí. Zázemí pro děti i zaměstnance je nové, 
moderní a vybavené.

ZAHRADA….
Kolem celého komplexu školky /učeb-

ny, šatny, kuchyně/ je rozhlehlá zahrada. 
Zahrada prochází velkými změnami a revi-
talizací.  Aktuálně probíhá proměna zahrady 
na místo, kde budeme moci dětem nabídnout 
příležitosti pro učení, poznávání přírodních 
jevů a jejich souvislostí, rozvoj pohybových 
dovedností a vytváření vztahu dětí k přírodě 
a svému okolí. Nová podoba přírodní zahrady by měla naučit děti starat 
se o přírodu, prožívat ji na vlastní kůži, zamilovat si ji. Hra i výuka 
venku nabízí příležitosti pro prožitkové učení a pomáhá vytvářet vztah 
dětí k přírodě a svému okolí. Také náš ŠVP „ROK V KOUZELNÉ 
ZAHRADĚ“ koresponduje s podstatou přírodní zahrady. Naše nová 
venkovní učebna slouží pro učení dětí venku. Učebnu využíváme 
i k aktivitám s rodiči a dětmi (společná setkávání s rodiči, besídky, 
výstavy, oslavy přírody). Na zahradě velice intenzivně děti využívají 

uměle vytvořený kopec (tzv.terénní vlnu), která má mnoho využití 
k pohybu a venkovním hrám, a to ve všech ročních obdobích.

Díky dobré spolupráci s naším zřizovatelem prošla naše mateřská 
škola během posledních let celkovou modernizací. Zároveň si uvědo-
mujeme, že je a bude stále co vylepšovat, zdokonalovat, obnovovat. 
Ze všeho, co se nám podařilo za posledních několik let dokázat, máme 
radost nejen my-zaměstnanci ze „Šilhovky“, ale i děti, pro které je 
snaha vynakládána. Vše, co děláme, děláme především pro děti! Školka 
plná smíchu, pohody a spokojenosti je pro nás nemalou odměnou.

Děkuji našemu zřizovateli za spoluprá-
ci a sdílení našich záměrů, cílů a vizí. Po-
děkování patří také všem zaměstnancům, 
kteří v mateřské škole pracovali a podíleli 
se na modernizaci školky a v neposlední 
řadě děkuji všem současným zaměst-
nancům za jejich přístup k práci, ochotu, 
trpělivost a pracovní pohodu na pracovišti.

SPOLEČNÉ SETKÁNÍ ZAMĚSTNAN-
CŮ MŠ ŠILHOVA 
5.11. 2024

Dne 5.11.2024 jsme uspořádali v naší 
mateřské škole společné posezení s bý-
valými a současnými zaměstnanci škol-
ky. Pozvání přijal také starosta města 
p. Ing. Robert Flandera, p. místostarosta 
Pavel Ounický a p. Ing. Eva Linhartová 
z odboru školství. 

V úvodu vystoupily naše děti s ta-
nečkem „Cestujeme v čase“. Dětem se 
vystoupení velice povedlo a sklidily 
od obecenstva bouřlivý potlesk. Následo-
vala prohlídka školky a ukázka výtvarných 
prací dětí. Pozvaní hosté mohli nahlédnout 
do kronik mateřské školy a prohlédnout 
si fotografi e…jak šel čas. Volná zábava 
probíhala v přátelské, radostné a pohodové 
atmosféře. 

Děkujeme všem, kteří přijali naše 
pozvání a přišli společně zavzpomínat na chvíle v naší mateřské 
škole. Přejeme  Vám do dalších dnů především pevné zdraví, 
optimismus, štěstí, lásku, pokoru a spokojenost. 

Dětem přejeme, ať v naší školce najdou pocit bezpečí, kama-
rádství, radost z objevování nového, jistotu a důvěru v sobě samém 
a chuť poznávat život všemi smysly.

Za kolektiv MŠ Blatná, Šilhova
Hana Petlánová, ředitelka školy
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CO UKRÝVAJÍ DEPOZITÁŘE

Z muzejních sbírek
Jako první si v naší rubrice představíme 

Práva městská Království českého z fondu 
starých tisků (inv. č. ST 51). V muzeu je máme 
trvale vystavena ve stálé expozici. Tento pra-
men z roku 1579 je důležitý zejména proto, že 
se jedná o kodifi kaci městského práva, která se 
postupně prosazovala v českých i moravských 
městech a města se jí řídila další desítky let.

Pro středověké město bylo typické, že 
přebíralo městská práva od jiného a netvořilo 
si vlastní. Na území českého středověkého 
státu se šířila městská práva ze sousedních 
německých měst. Severní města byla často 
ovlivněna tzv. magdeburským (severoněmec-
kým) právem a ostatní města se řídila tzv. no-
rimberským (jihoněmeckým) právem. Města 
si však postupně upravovala a doplňovala 
svá městská práva nebo dokonce přecházela 
k jinému systému městských práv. Práva měst 
se dále vyvíjela i díky fungování městských 
soudů (např. brněnská kniha písaře Jana). 
Městská práva v Českém království tudíž byla 
velmi různorodá. O sjednocení a zobecnění 
se pokusil písař komorního soudu Brikcí 
z Licka vydáním díla Práva městská v roce 
1534. Protože tento soupis byl koncipován 
spíše ve prospěch krále, nebyl mezi městy 
přijat pozitivně. Další návrh předložil roku 
1569 Pavel Kristián z Koldína, kancléř při 
radě Starého Města pražského. Jeho zákoník 
vycházel z norimberského práva, stejně jako 
městská práva Starého Města pražského, kde 
působil. Inspiroval se také brněnským a jih-
lavským právem. Proti Koldínovu zákoníku 
se ohradila severočeská města, která upřed-
nostňovala magdeburské právo a snažila se 
s králem vyjednat protinávrh. I přes všechno 
vyjednávání nakonec panovník Rudolf II. 
roku 1579 schválil Koldínův zákoník. Koldí-
nova městská práva se do měst prosazovala 
jen postupně. Nejprve platila jen v Čechách, 
kde jejich největšími odpůrci byly Louny a Li-
toměřice – ty na Koldínův zákoník přistoupily 
až roku 1610. Na Těšínsku byl zaveden roku 
1598 a až v roce 1680 na Moravě. Platil až 
do roku 1811, kdy byl vydán rakouský vše-
obecný zákoník občanský, který Koldínova 
městská práva nahradil.

Koldínův zákoník je rozdělen na 58 kapi-
tol, každá obsahuje svůj titul a každý článek 
je označen písmenem abecedy (např. písmeno 
A A. I. – A. LXII.). Názvy kapitol jsou v latině 
a stručně naznačují obsah, např. De iustitia et 
iure (O spravedlnosti a právu), Leges iudicum 
(Práva konšelská), De appellationibus seu 
provocationibus (O odvolání aneb apelacích). 
Zbytek textu je v češtině. Z paleografi ckého 
hlediska byl český text tištěn švabachem, 

jedním z u nás nejpoužívanějších písem, 
náležející do gotických a novogotických 
tiskových písem (charakteristické znaky jsou 

jednobříškové a, písmena poněkud zašpičatělá 
nahoře a dole, ale boční tahy zaoblené). Začát-
ky jednotlivých kapitol byly tištěny texturou, 
nejstarší formou gotického tiskového písma 
(typické pro texturu je dvoubříškové písmeno 
a). Na latinské texty byla užita antikva, jedno 
z humanistických písem.

Koldínova Práva městská Království 
českého byla vytištěna na Starém Městě 
pražském v prvotřídní tiskárně své doby Ji-
řího Melantricha z Aventýnu a jeho nástupce 
a zetě  Mistra Daniela Adama z Veleslavína 
roku 1579. To lze vyčíst v závěru tisku, kde je 
za slovem FINIS tiskařův monogram D.A.Z.V. 

(= Daniel Adam z Veleslavína) a signet Jiřího 
Melantricha v podobě prstenu protknutém 
halapartnou a pochodní, a to vše propleteno 
zvlněnou stuhou s textem Nec igni cedit nec 

Ukázka z Koldínových městských práv

Monogram Daniela Adama z Veleslavína a signet 
Jiřího Melantricha

ferro („Nepodlehne ani ohni, ani meči“). Iko-
nografi cky zajímavá je i titulní strana, která 
však v případě našeho exempláře zcela chybí. 
Stejně tak chybí i vazba a některé listy jsou 
značně poškozené, proto bude nutné zajistit 
opravu u restaurátora.

Pro představu připojuji také ukázku z Kol-
dínových městských práv formou transkripce:

CXLV.

DE IUREIURANDO
O přísahách a závazcích, o slibích pořád-

ných i nepořádných.

J. XXXI.

Přísaha jest proto nařízena, aby pravda 
a spravedlnost lidská vyhledati se 

mohla. Neb když průvodové nemohou 
postačiti (skrze něž by při soudech pravda 

a spravedlnost se vyhledala), k přísaze 
jako k nějakému poslednímu již útočišti se 

utíkáme. A ta činí konec mezi lidmi vzniklým 
nesnázím. Omnium enim litium fi nis est 

iuramentum.

Kateřina Rosíková
Městské muzeum Blatná

Ukázka z Koldínových městských práv

Přijmeme na dohodu o provedení 
práce

pracovníky/pracovnice 
na brigádnickou výpomoc 

v termínu od 14. 12. do 20.12. 
na předvánoční zpracování ryb 

v Blatné.

Bližší informace podá Ing. Milota 
tel. 777 632 172, 

v.milota@blatenskaryba.cz
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Dlabání dýní
V úterý 24. 10. se žáci 9. A vypravili do MŠ Husovy 

sady. Tam již měly děti připravené dýně a všichni se 
společně pustili do jejich dlabání. Při práci si vzájemně 

pomáhali, pobavili se a vý-
sledkem byly krásné dekora-
ce, které školku vyzdobily.

Jana Novotná

Halloween
Dne 22. 10. 2024 jsme 

měli ve 3. B projektový 
den na téma -Halloween. 
Nejdříve nás přišla vyzdo-
bit na obličej obličejová 
malířka p. Jana Křemenová. 
V dalších dvou hodinách 
jsme si zahráli na kuchtíky 
a upekli jsme strašidelné 
mufínky. Ochutnávku od-
nesly děti i domů ve vyrobe-

ných kornoutech ve tvaru duchů. Samozřejmě jsme si i zazpívali píseň 
z fi lmu - Ať žijí duchové. Projekt jsme zakončili pohádkou o upírech. 

Mnohokrát děkujeme p. Janě Křemenové za skvělé malby. Poděko-
vání patří i rodičům za vyřezané dýně, které nám zdobí okna naší třídy. 

Jana Fialová (tř. učitelka)
Aneta Lávičková (asistentka pedagoga)

ZŠ J. A. K. Blatná

Podzimní rozsvícení
Na čtvrtek 24. 10. členové 

žákovského parlamentu připravili 
celoškolní akci „Podzimní roz-
svícení“.

Ten den proběhlo:
- dopolední výstava vydlabaných 

dýní
- soutěž o nejpovedenější výtvory
- odměny vítězům soutěže
- večerní rozsvícení všech 65 

dýní za okny školy.
Jana Novotná

Roční období
Pro žáky třídy II. A si paní učitelka a asistentka pedagoga při-

pravily projektové dopoledne. Na začátku děti zhlédly krátké video 
o změnách během roku, aby se jim lépe pracovalo. Žáci byli rozděleni 
do 4 skupin a následně jim bylo přidělené konkrétní roční období. Pro 
všechny skupiny byly připravené obálky s potřebnými informacemi, 
předkreslený velký strom a otázky, na které děti odpovídaly. Třída byla 
vyzdobena knihami, pracovními listy a obrázky pro jednodušší práci. 

Na závěr každá skupina přednesla básničku k danému období, kte-
rou se během dopoledne naučila a odprezentovala důležité informace 
ke konkrétnímu ročnímu období. 

Děti si jiný  způsob vzdělávání velmi užily a už se těší na další 
projekt, který pro ně připravíme. Tím bude ADVENT. 

Ivana Chvostová - třídní učitelka, 
Marie Drůbová - asistentka pedagoga

JAK jsme se učili programovat 
Dne 12. a 13. listopadu jsme v rámci spolupráce škol byli pozváni 

na hodiny informatiky do ZŠ TGM Blatná.
Děti se seznámily s programováním Ozobotů a samy se učily při-

pravit naprogramovanou cestu pro fi gurku. V druhé části pracovaly se 
stavebnicemi Lega, které byly propojeny s iPadem. Sestavené modely 
uměly po sestavení 
blikat, točit se, vydá-
vat zvuky a nakonec 
se také pohybovaly.

Dětem se práce 
s roboty velice líbila 
a chtěli bychom tím-
to poděkovat učite-
lům Pavlu Vokrojovi 
a Petře Regušové ze ZŠ TGM za výborné vedení lekcí.

Třídní učitelky 4. tříd ZŠ JAK Blatná 
Pavla Voborníková, Iva Tvrdá

Halloween 3. B.
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Soukromý rybník v Poli se stal 
dějištěm dalších rybářských závodů
Vodní plocha o výměře tři čtvrtě hektaru vydala 71 ryb o celkové 
délce 1772 cm.

Pole - Obrnit se železnou trpělivostí a soustředit se na maximum. 
Takové je zásadní pravidlo provozovatelů rybolovu, který mimo-
chodem nádherně uklidňuje. Své o tom vědí dětští i dospělí rybáři, 
kteří ozbrojeni pruty různých typů vyrazili do obce Pole na v pořadí 
již 4.ročník „Rybářských závodů“. Na soukromém rybníku „Čad“ 
o výměře tři čtvrtě hektaru se sjelo a sešlo devět školou povinných 
a 26 „odrostlých“ příznivců pohodového vodního sportování. Počasí 
tentokrát zachovalo účastníkům akce přízeň, dokonce je hřejivými 
paprsky pohladilo v průběhu dopoledne i sluníčko. Na rozdíl od pů-
vodního termínu, kdy pořadatelé museli závody zrušit pro trvalý liják.

Soutěžící si museli pořádně přivstat, protože losování stanovišť 
bylo stanoveno už na šestou hodinu ranní. Od sedmi hodin „vypuk-
lo“ samo tiché zápolení o co možná největší porci rybářského štěstí. 
Úderem desáté hodiny došlo k výměně stanovišť a zároveň vyhlášení 
hodinové pauzy na odpočinek spojený se štědrým pohoštěním. Výborný 
guláš, bramboráky a věnečky připravili členové rodiny Čadů, zároveň 
pořadatelé závodů a majitelé rybníka. „Tohle vodní dílo vybudoval 
manžel na vlastní náklady roku 2021,“ zmiňuje jeho žena Markéta, 
„On sám je totiž náruživý rybář a své zkušenosti úročí na podobných 
soutěžích v různých oblastech.“

Druhé kolo rybářské dovednosti v Poli pokračovalo od 11 hodin 
do 14.30. Vyhlášení výsledků a velké účtování nadešlo o patnácté 
hodině. „Celkem soutěžící nachytali 71 kusů ryb o celkové délce 1772 
cm,“ informovala po odeznění všeobecného mininapětí hlavní organi-
zátorka Markéta Čadová. Hodnotila se zvlášť mládež a zvlášť dospělí 
jedinci. Mezi dětmi byli úspěšní pouze dva hoši, ostatním tentokrát 
prostě „nebrali“. Kapitální kus v této kategorii vytáhl z vody Matyáš 
Krajzl (37 cm). Stříbro si připsal na své konto Tomáš Hanzlík (23 cm).

S rybí kořistí měřící 216 cm opanoval kategorii dospělých Jakub 
Noskovič ze Strakonic. „Sem do Pole jsem přijel potřetí. Moje premiéra 
tady mi přinesla také vítězství. Následující ročník ale nás přítomné 
pěkně potrápil- nejenže pršelo, vedle toho také vládla pořádná zima. 
Spousta pravidelných účastníků radši zůstala doma.

(pokrač. na str. 12)

Svátek sv. Martina
Dne 11.11. a 15.11. 2024 jsme měli ve 3.B projekt na téma sv.Mar-

tin. Se žáky jsme si vyprávěli legendu o Martinovi a pracovali jsme 
s textem. V matematice jsme pomáhali Martinovi najít cestu k jeho 
koni (bludiště), vybarvovali jsme Martina složeného z geometrických 
tvarů, řešili jsme sudoku s podkovami, spojovali jsme čísla, abychom 
vytvořili krásný obrázek, zahráli jsme si matematické puzzle. Na závěr 
projektu jsme si vyrobili hlavy koní a zazpívali píseň o sv Martinovi. 
Projektové dny se dětem i nám opět moc líbily.

Mgr. Jana Fialová (třídní učitelka)
Aneta Lávičková (asistentka pedagoga)

ZŠ J.A.K. Blatná

Svatý Martin v přípravné třídě
Projevit štědrost, dokázat se 

o něco rozdělit a být laskavý k li-
dem kolem sebe. To je poselství sv. 
Martina, které je aktuální i v dneš-
ní době. Děti si tento příběh 
prožily, pracovaly na vitrážce sv. 
Martina, vyrobily si svého koně, 
prošly martinskou stezku, při které 
plnily různé úkoly a na této stezce 
se také setkaly s žebrákem, který 
jim daroval světlo a rozsvítil jim 
jejich lucerničky na znamení toho, 
že do každé tmy může zazářit 
světlo. Nakonec se děti se světlem 
vydaly pro sladkou perníčkovou 

odměnu od Martina,  o kterou se rozdělily se všemi, kteří se o ně 
ve škole starají. 

M. Srbová, M. Houdková

Oblastní 
kolo 
piškvorek

Dne 13 .11 .2024 se 
ve Strakonicích na gym-
náziu uskutečnilo oblastní 
kolo piškvorek. Soutěže se 
zúčastnily z naší školy ZŠ J. 
A. Komenského v Blatné 4 
týmy (Bludišťáci, Kapybary, 
Pišuci a POLENA SPORTS) 
z celkových 11 týmů. Celá 

A je tu zas ten krásný čas!
Srdečně zveme všechny rodiče a přátele školy 

na 

AADVENTNÍ ZZASTAVENÍ
ppátek 66. prosince 2024 ood 115:00 hhodin

!!!

PPřijďte se naladit na vánoční atmosféru.
TTěšíme se na vás v ZŠ J.. A. K.. Blatná 

prodejní tvořivé dílničky
vystoupení 1. a 3. tříd

výstava výtvarných prací
improvizovaná kavárnička

16:30 slavnostní rozsvícení stromku s koledami

soutěž byla velmi napínavá. V základním kole si skvěle vedl tým Pišuci. 
Poté přišlo na řadu play-off , kde každá výhra byla už velice důležitá. 
Do krajského kola postoupily 2 nejlepší týmy mezi které patřil náš tým 
POLENA SPORTS, který nakonec po velmi napínavém souboji skončil 
na druhém postupovém místě. Všem zúčastněným týmům děkuji za re-
prezentaci školy a postupujícímu týmu přeji hodně štěstí v krajském 
kole, které se uskuteční 25.11.2024 v Českých Budějovicích. 

Mgr. Hana Šafaříková, ZŠ J. A. Komenského Blatná

Sv. Martin - 3. ročník
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Projekt spolupráce se ZŠ JAK 12. – 13. 11. 2024

 Skvělou ukázkou spolupráce mezi oběma blatenskými základními 
školami byl projekt zaměřený na informační technologie. Naši školu 
navštívili v druhém listopadovém týdnu žáci Základní školy JAK 
ze 4. tříd. V polytechnické učebně a v dílnách pro ně byl připraven 
pestrý program. 

Společně s panem učitelem Vokrojem se děti seznámily s projek-
tem LEGO® Education, v rámci kterého se zapojily do konstrukce 
vlastních robotů a jejich programování. Cílem bylo probudit v nich 
touhu po zkoumání, podpořit jejich zvědavost a vědecké dovednosti.

Děti s radostí skládaly autíčka, větrné mlýny a další výrobky, které 
poté pomocí iPadů oživily. V nadšených tvářích bylo vidět, že se jim 
učení programování poutavým a zábavným způsobem líbilo. Po dílnách 
jezdila a houkala autíčka všech barev.

V polytechnické učebně probíhalo mezitím seznámení s roboty 
Ozoboty. Ozoboti zpestřují svět logiky a programování. Charakteristic-
ké je jejich jednoduché ovládání – zadávání příkazů pomocí barevných 
kombinací. Žáci vytvářeli své vlastní mapy, do kterých zakreslova-

li barevné kombinace 
kódu. Každý Ozobot tak 
dle přání dětí zrychlo-
val, zpomaloval, zatáčel 
a dělal piruety. Vzniklo 
plno originálních map, 
které děti samy dle své 
kreativity vytvořily. 

Nakonec si děti zku-
sily programování po-
mocí bloků na stránce 
Code.org, kde se vytváří 
počítačové programy, 
rozvíjí schopnosti řeše-
ní problémů a pracuje 
na zábavných výzvách!

Věříme, že se žákům i pedagogům návštěva u nás ve škole líbila, 
a zpestřila tak výuku informatiky. Těšíme se na další projekty a spo-
lupráci našich škol.                                             Mgr. Petra Regušová

Rok 1968 v Muzeu Blatná
Letos uplynulo 56 let od dne, kdy vojska Sovětského svazu, Maďar-

ska, Bulharska a Polska vtrhla do tehdejší Československé socialistické 
republiky a začala okupovat naši zemi na více než dvě desetiletí. I přes 
veškerá veřejná prohlášení prezentující vše jako „bratrskou pomoc“ 
států Varšavské smlouvy znamenala celá akce násilné potlačení 
tzv. pražského jara a ukončení veškerých pokusů o demokratizaci 
komunistického systému.  V neposlední řadě se jednalo o porušení 
mezinárodního práva v podobě zásahu do záležitostí suverénní země.

Žáci devátých a osmých ročníků si při besedě „ROK 1968“ konané 
v prostorách muzea vyslechli zajímavá vyprávění historičky Hany 
Černohousové. V centru líčení byl zejména vývoj Československa 
po druhé světové válce, jeho úloha v rámci tzv. východního bloku, 
politika a ideologie Sovětského svazu nebo společenská atmosféra 
v období pražského jara a po něm. Díky zvídavým dotazům našich 
žáků byla zavedena řeč také na způsoby společenského odporu vůči 
okupaci, na jeho následky pro profesní a osobní život lidí, či na napětí 
v mezistátních sportovních utkáních mezi Československem a Sovět-
ským svazem.

Beseda nepochybně ukázala, že může být důležitým prostředkem 
výuky moderních dějin 20. století. Vedle kladení přímých otázek měla 
za cíl především podnítit v žácích hlubší zájem o minulé i současné 
dění. Beseda byla fi nančně podpořena Místní akční skupinou Blaten-
sko.                            Ing. Mgr. Ivana Matějovicová, třídní učitelka 8. A

3. místo v okresním kole anglického 
šampionátu WocaBee

Uspěli jsme v okresním kole Jazykového WocaBee šampionátu! 
Naše třídy se i letos zapojily do 6. ročníku inovativní soutěže pro školy 
s názvem Jazykový WocaBee šampionát. Soutěž probíhá pod záštitou 
Ministerstva školství, mládeže a tělovýchovy ČR a soutěží se online 
v aplikaci na učení slovíček – WocaBee. Třída 8. A se v rámci okresu 
Strakonice umístila na výborném 3. místě.

V jazykovém Wocabee šampionátu se žáci utkávají v počtu správně 
naučených slov, rychlosti odpovědí a úspěšnosti v testech. Pravidelné 
učení nových slov a jejich opakování zvyšuje nejen šanci na vítězství 
v soutěži, ale také dlouhodobé zapamatování slovní zásoby. Účastníci 
mají zároveň možnost porovnávat své znalosti s ostatními, což přináší 
další motivaci a posiluje týmového ducha. Pro mnoho studentů je 
takový úspěch důkazem, že pilné studium a opakování mají své vý-
sledky. Navíc si rozvíjejí dovednosti, které využijí nejen v hodinách, 
ale i v praktických situacích mimo školu. 

Mgr. Martina Kortusová, učitelka anglického jazyka

Mezinárodní den proti násilí, 
šikaně a kyberšikaně ve školách

V roce 2019 přijaly členské státy UNESCO rozhodnutí, že kaž-
doročně vždy na první čtvrtek v listopadu připadne Mezinárodní den 
proti násilí, šikaně a kyberšikaně ve školách. Letos se k tomuto dni 
připojila osvětou v této oblasti také naše škola.

Ve všech třídách od prvního do sedmého ročníku proběhlo pro-
mítání video-besedy a autorské pohádky KiDÓ, kterou natočil režisér 
Matěj Dereck Hard pod záštitou primátora hlavního města Prahy, 
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pana doktora Bohuslava Svobody, a hejtmanky Středočeského kraje, 
paní inženýrky Petry Peckové. Na videu dále spolupracovala lektorka 
z Linky bezpečí, paní Iryna Straková, a v pohádce účinkují známí herci 
Andrea Růžičková a Matyáš Valenta. Celé video je součástí osvětové 
kampaně proti šikaně.

Během jedné vyučovací hodiny zhlédli žáci video se svými třídními 
učiteli a následně si o tomto tématu pohovořili. Znovu tak poukázali 
na rozdíly mezi legrací, škádlením a šikanou, připomněli si pravidla 
pro vzájemné chování žáků v kolektivu a probrali možnosti, komu se 
mohou svěřit, pokud by se stali obětí šikany. 

Žáci hodnotili tuto akci velmi pozitivně. Nejvíce se jim líbila 
pohádka a v ní postava superhrdiny KiDÓ, který dokázal svými 
schopnostmi ochránit děti v nebezpečí.  

Mgr. Ondřej Kočovský, ŠMP

11. ročník soutěže 
Doma chutná nejlépe

Ani letos jsme v harmonogramu akcí žákovského par-
lamentu nevynechali oblíbenou soutěž v pečení, která má 

posledních pár let nový název Doma chutná nejlépe. Už tedy nezveme 
jen maminky, ale i tatínky, babičky a další členy rodiny k tomu, aby 
s námi strávili jedno nedělní odpoledne nad kávou a zákuskem, se 
kterým přijdou soutěžit.  Letošní ročník jsme hostili u nás ve škole, 
přesněji řečeno ve školní jídelně. A byl to dobrý nápad. Sešlo se totiž 
tolik soutěžících a návštěvníků, že bychom se do prostor kavárny ko-
munitního centra nejspíš nevešli. Děkujeme všem 70 návštěvníkům, 
že za námi dorazili. Velké díky patří 23 soutěžícím, kteří šli opět s kůží 
na trh. Jistě je na dlouho zaměstnalo rozhodování, co letos upečou. 

O moderování a přípravu akce se postarali parlamenťáci, kteří se 
letos ujali i vaření čaje a kávy. Ceny do soutěže věnovala fi rma Leifheit 
a opravdu stály za to. Děkujeme! Mezi dětmi a dospělými měly ten-
tokrát největší úspěch koblížky s nutelou, dortová lízátka, sněhuláčci, 
citrónové kremrole, svatomartinské rohlíčky nebo třeba medovníkové 
řezy. Porota ocenila především citrónové sušenky s krémem, lotuskový 
dort a kokosové kostky. Slanou kategorii oprávněně ovládly minibur-
gery. V porotě letos usedla paní ředitelka Zdenka Dvořáková, za SRPŠ 
paní Petra Kuparová, dorazili bývalí parlamenťáci Adolf Voračka, 
Matěj Kupar a Jaroslav Brouček. Nechyběly jsme my dvě se Zuzkou 
a naši sestavu doplnila odbornice na slovo vzatá paní Jana Doležalová, 
která zatím nevynechala 
ani jeden ročník soutěže. 

Už se nemůžeme 
dočkat dalšího ročníku. 
Budeme se na vás opět 
těšit! 

Mgr. Ludmila Růžičková 
a Zuzana Voračková, 

koordinátorky ŽP

Jak kvete spolupráce spolku 
Růže Blatná se ZŠ TGM

 Dne 12. listopadu jsme s parlamenťáky sázeli první Böhmovy 
růže, které budou v budoucnu ozdobou hřiště u školy. Doufejme! 
V současné chvíli je vysazených sedm růžiček v prostoru podél řeky 
(navazují na zábradlí). Jsou rovnou i zazimované. V plánu je pokračo-
vat výsadbou na dalších místech, a to pravděpodobně už příští týden. 

Výsadbou růží změny ale nekončí. Na jaře se dočkáme velké re-
konstrukce stávajících prvků, většina z nich bude nahrazena novými 
z akátového dřeva. 

Růže, které budou na hřišti vysazeny, byly vybrány podle názvů 
tak, aby byly dětem blízké – dnes už máme radost ze Sněhurky a České 
pohádky, těšit se můžeme na Popelku a další „dětské“ růže. 

Dařit se růžím bude pouze v případě, že k nim budeme přistupovat 
s opatrností a pečovat o ně. Sázeli jsme je v rámci Mezinárodního dne 
laskavosti a využili jsme tento den k tomu, abychom s dětmi probrali 
laskavost k přírodě a k tomu, co nás obklopuje. Snad děti půjdou 
v našich šlépějích a péče o růže a odkaz Jana Böhma je nadchne na-
tolik, že se třeba jednou přidají ke spolku, a podpoří tak výsadbu růží 
i v jiných částech Blatné.

Mgr. Ludmila Růžičková a Zuzana Voračková, 
koordinátorky ŽP

8:00 - 12:00 HODIN
Prodejní výstavu zahájíme ve čtvrtek 28. 11. v 9:00 hodin

vystoupením pěveckého sboru a žáků třídy II. B.

N

VÁNOČNÍ
VÝSTAVU

28. LISTOPADU
9:00 - 17:00 HODIN

29. LISTOPADU

Z Š  T G M  B L A T N Á  

S R D E Č N Ě  Z V E  N A  

T Ě Š Í M E  S E  N A  V Á S
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Soukromý rybník v Poli...
(pokrač. ze str. 9)

Vyhrál vlastně každý, kdo v tom nečase vydržel u vody,“ uvádí 
hostující sympatizant „Petrova cechu“.

Téměř skoro každý víkend v roce prý tráví na rybářských 
závodech: „Takovou specialitou jsou pro mě „Kaprové zá-

vody“ v Plzni. Ty trvají 50 hodin!“ Všechno tohle nadšení  
a nasazení by nebylo možné bez podpory rodiny: „Rybaření mně vy-
školil děda. K vodě to vždycky táhlo i tátu, já jsem pokračovatelem 
v jejich stopách,“ hrdě se hlásí k volání rodu Jakub Noskovič.

215 cm vyneslo druhé místo panu Kočímu. 195 cm stačilo na bron-
zový háček pro pana Šefl a.

Srdečné poděkování náleží sponzorům čtvrtých rybářských závodů 
v Poli: LEIFHEIT Blatná, JK SERVIS Blatná, Václav Čad ml., mlýn 
a krupárna „Mrskoš“ Horažďovice, Farmář Horažďovice, Farmář 
Strakonice.

Poezie u vodní hladiny má zvláštní kouzlo, kterému nutně podleh-
ne i ne-rybář. Proto v dnešní uspěchané a značně nervózní době mají 
takové závody, co se organizují v Poli, mimořádný význam a jsou tak 
vyhledávané. 

To potvrzuje fakt, že tady předloni usedlo k prutům přes padesát 
soutěžících!

Vladimír Šavrda 

Ladislav Kořán – sportovec
V těchto dnech by se Ladislav Kořán 

dožil 100 let – narodil se 23. listopadu 1924 
v Praze.

V únorovém čísle Blatenských listů jsme 
se spolu s jeho synovcem Jirkou Vlčkem 
věnovali Kořánovu  podnikání v Blatné, 
projektu elektronického snímání zvuku, fi r-
mě a kytarám Resonet. Zmínili jsme krátce, 
že byl jedním z mnoha politických vězňů 
komunistického režimu (Na Památníku 
obětem komunismu Olbrama Zoubka pod 
Petřínem si můžete tu dobu připomenout: 
Oběti komunismu 1948 – 1989: 205 486 
odsouzeno – 248 popraveno – 4 500 zemřelo 
ve věznicích – 327 zahynulo na hranicích – 
170 938 občanů emigrovalo).
Ale teď se věnujme Kořánovi sportovci:

Ladislav Kořán byl po celý život sporto-
vec, v mládí dokonce velmi úspěšný.

Začínal s cyklistikou, se svým otcem 
jezdil už od dvanácti let na kole dlouhé 
trasy, např. do Brna nebo Zlína. Absolvoval 
i několik závodů, ale bylo to v době okupace 
a po atentátu na Heydricha a následného 
stanného práva byly cyklistické závody 
zakázány. 

Pak začalo jeho běžecké období. Jako 
člen trampské  osady byl vyslán na závod 
Říčany – Mnichovice (8,5km), kde bez jaké-
koliv připravy doběhl devátý (první ze členů 
„svého“ družstva) a upoutal Jiřího Tingla, 
činovníka atletické unie. Už do konce roku 

1942 vyhrál celkem devět dorosteneckých 
závodů v délkách 2,5 a 3km. Na jaře 1943 
zvítězil mezi 80 startujícími, kde byli jak 
amatéři z trampských osad, tak trénovaní 

běžci z atletických klubů v jarním běhu 
ze Žižkova do Malešic a zpátky. V té době 
trénoval sám. 

Od roku 1944  běhal za Slávii, pro kterou 
vyhrál řadu závodů a v témže roce se na juni-

orském mistrovství poprvé setkal s Emilem 
Zátopkem. Absolvovali spolu několik závo-
dů, ale opravdová spolupráce a přátelství za-
čalo až když se setkali na vojně v Milovicích. 
Poprvé se potkali  při tréninku na stadionu 
(kde jinde) a od té doby trénovali společně. 
Ladislav Kořán přijal Zátopkovy metody 
tvrdého tréninku a stával se uznávaným běž-
cem, byl obdivován, protože mu jako jeden 
z velmi mála dokázal téměř stačit. Trénovali 
denně po vojenském výcviku, často za tmy. 
To všechno se ukázalo jako nesmírně důleži-
té pro léta, kdy musel snášet utrpení a fyzické 
týrání v komunistických lágrech. Tehdy ale 
šťastně vyhrával závody a dosáhl i toho, že 
byl nominován na mistrovský cross country 
závod v Hannoveru, kde Emil Zátopek se 
stal mistrem světa v jednotlivcích a „naši“ 
vyhráli  závod družstev. Po tomto úspěchu 
byl převelen ke sportovní rotě do Prahy. Tam 
měl kromě běhání za úkol trénovat armádní 
důstojníky a učit je tréninkové metody.

Ladislav Kořán sportoval celý život, 
zdravý pohyb, zejména běh, praktikoval 
každý den i ve stáří. O jeho sportovních ak-
tivitách, včetně společných fotek s Emilem 
Zátopkem, najdete na webu spoustu článků. 
Stojí zato se na ně podívat.

Ale o Ladislavu Kořánovi to není všech-
no. Příště se dočtete o jeho zajímavém životě  
po emigraci.

BM 

foto HN 2015: Archiv Ladislava Kořána
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Roku 1925 představil Jan 
Böhm svou první vlastnoručně 
vyšlechtěnou odrůdu růže „„Máňu 
Böhmovou“



Ročník 35 (45) Blatná 22. listopadu 2024 Číslo 20 / strana 15

portport
Podzimní turnaj 
v judu

V sobotu 2. listopadu jsme uspořádali dal-
ší ročník turnaje pro nejmenší judisty, tedy pro 
kategorie do 10 a do 12 let. Do Blatné se sjelo 
na 120 závodníků, kteří v místní Sokolovně 
předvedli, co se zatím stihli naučit. Na žíněnce 
se představili i domácí závodníci a někteří stáli 
na soutěžním tatami vůbec poprvé. Sbíraly se 
ale nejen zkušenosti, ale i medaile.

Kategorie mláďat (U10)
● Ondra Němčík – 3. místo
● Mikuláš Novotný – 2. místo
● Kategorie mladších žáků (U12)
● Kryštof Vinovský – 2. místo
● Anežka Houdková – 2. místo
● Eliáš Novotný – 2. místo

Všem, kteří si domů odnášeli medaili, 
gratulujeme. Ostatní, kterým se tolik nedařilo, 
by měli turnaj vzít jako motivaci do dalšího 
tréninku. Vždyť jen pravidelným tréninkem 
se mohu zlepšovat.

Děkuji všem členům, rodičům a přátelům 
oddílu, kteří se podíleli na bezproblémovém 
průběhu turnaje, na jeho přípravě a samozřej-
mě i následném úklidu. Všem patří velké díky. 

Lukáš Kocourek

Tomáš Schwarz stříbrný 
na Mistrovství České 
republiky juniorů

V sobotu 19. října se konalo v Mladé Bo-
leslavi Mistrovství České republiky juniorů. 
Ve váhové kategorii do 90 kg se představil 
i blatenský závodník Tomáš Schwarz.

Po prvním volném kole přišly souboje se 
závodníky z Ostravy a Brna. Zvlášť brněnský 
borec, který je zařazen do reprezentačního 
výběru, zápas převedl do tuhého boje. Tomáš 
zvládl kritické momenty zápasu, a naopak 
přibližně minutu a půl před koncem časového 
limitu předvedl chvat Uchi mata, kterým si 
úspěšně připsal body. Náskok udržel a připsal 
si cenný skalp. Skvělé vystoupení na turnaji 
trochu pokazilo finále. Tomáš totiž hned 
po prvním útoku soupeře přistál na zádech. 
Prohra samozřejmě hodně mrzela, ale stříbrná 
medaile z MČR juniorů znamená další velký 
úspěch blatenského juda. 

A navíc ještě Tomášovi přistála pozvánka 
na reprezentační kemp juniorů, který se koná 
na přelomu listopadu a prosince v Teplicích. 

Gratulujeme!
Více informací o oddíle juda v Blatné 

a o Sokolu Blatná na www.tjsokolblatna.cz, 
o DDM Blatná na www.ddmblatna.cz.

Lukáš Kocourek

Tomáš Schwarz druhý na MČR juniorů

Střípky z blatenského 
tenisu 

Někdo rád ve velkém množství lidí chao-
ticky běhá za kulatým velkým míčem a kope 
do něj nohou,  a přitom na sebe s ostatními „ve-
sele“ křičí. Pak jsou zde lidé, kteří si navzdory 
rychlosti a dravosti doby zachovali šlechetněj-
ší přístup k věci. Ve skromném množství se 
naopak schází čímsi mlátit do malého žlutého 
míče a křičí na sebe, až když s tím skončí. 
Tato venkovní tenisová sezóna už nám letos 
nenávratně skončila. Blatenští tenisté jako 
ptáci stěhovaví musí za tenisem odletět do te-
nisových krajin, které se nacházejí v blízkém 
i dalekém okolí Blatné. I z tenisu se totiž stává 
celoroční sport. V  Blatné je však stále pouze 
sportem sezónním od května do října. Bez 
umělého kurtu, tenisové haly a osvětlení kur-
tů, které je tak samozřejmé ve všech okolních 
obcích, se naše město do vyšších pater jen tak 
lehce nedostane. I v těchto velmi skromných 
podmínkách se daří, za velké péče některých 
rodičů a několika mladých trenérů, u nás 
tenisovou tradici oživit a vychovávat hrstku 
tenistů, kteří mohou konkurovat tenistům 
z klubů, jejichž hráči nemají celoroční přístup 
ke kurtům nijak omezen. 

Blatenští tenisté jsou jedni z mála místních 
sportovců, kteří si musí po zimě svá sporto-
viště připravit na novou sezónu sami. A-tým 
v letošním roce postoupil do vyšší soutěže, 
ve které se také udržel. Povídání o tenisových 
problémech i výsledcích by zabralo polovinu 
Blatenských listů, proto vše o našem dění 
můžete nalézt na stránkách www.blatnatenis.
cz. V případě zájmu pro získání bližších infor-
mací o trénování dětí nebo hraní u nás můžete 
zkontaktovat prezidenta klubu Luboše Pýchu: 
605 150 715.  

A co říci na závěr? Snad jen: nějak bylo, 
nějak bude, jsme ale jedna velká parta. Chybí 
nám celá generace tenistů. Zapršelo, blýská se, 
zatím však nehřímá. Po takové přeháňce může 
nad blatenským tenisem opět zasvítit slunce.

Až se příště zamyslíte, kde se do toho vy 
nebo vaše ratolesti mohou opřít, třeba zrovna 
vítr zafouká a váš krok jemně popostrčí pří-
mo k nám. Kolena z fotbalu podléhají času, 
praskají, a pak lidé někdy začnou hrát tenis 
(toliko k historii většiny přibyvších členů 
našeho tenisového klubu). A když sportovní 
dobrodružství začnou rovnou u tenisu? To 
už je příběh, který musíte psát každý sám. 
A v místě, kde byla tak dlouho tma, je lehčí 
zasvítit.                                                       fk
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Blatenská házedla
Soutěž volných modelů v kategoriích 

házedel a vystřelovadel uspořádal modelářský 
klub AMC Blatná ve spolupráci s DDM Blatná 
v sobotu 9. 11. 2024. Předpověď byla celkem 
příznivá, slibovala sluníčko. Ale ráno jsme se 
probudili do mlhy a ta nezmizela ani po příjez-
du na louku. Na startovišti i přes mlhu pano-
vala dobrá nálada, jen jsme operativně odložili 
zahájení soutěže o hodinu. Alespoň zbyl čas 
se věnovat dětem, kterých přijelo opravdu 
hodně. Řada zkušených modelářů pobíhala 
mezi přítomnými žáky, radili jim a pomáhali 
se seřízením nebo opravou modelu. Trénovaly 
se samozřejmě i starty modelů, protože to je 
spolu s rovně postaveným modelem základ 
dobrého letu. Chvíli po 10. hodině jsme soutěž 
zahájili a postupně se viditelnost zvyšovala 
a kolem poledne již svítilo i sluníčko. Soutěží-

cích přijelo hodně, na ploše jsou i diváci z řad 
rodičů nebo přátel. Mám radost z hojné účasti 
domácích modelářů, a hlavně dětí z místního 
modelářského kroužku. Pro některé žáky to 
byla vůbec první soutěž volných modelů, které 
se zúčastnili. Přijeli soutěžící ze Strakonic, 
Písku a Kamenných Žehrovic, dále přijela 
početná výprava z Křemže a Sezimova Ústí. 

Na startovní listině jsou i 4 ženy. Na ploše 
létalo také několik modelářů, kteří sice přijeli 
s modely, ale do soutěže se nezapojili. Prý 
příště, až natrénují.

Výsledkové listiny se po poledni zaplnily 
naměřenými výkony a děti se již netrpělivě 
ptaly, kdy bude vyhlášení výsledků. Během 
soutěže bylo uskutečněno přes 600 měřených 
startů, kolik bylo tréninkových, to nikdo 
nespočítal. Pro soutěžící bylo k dispozici 

po celou dobu soutěže zázemí, kde si mohli 
odpočinou a dát si třeba čaj nebo kávu, pří-
padně něco sladkého k zakousnutí. 

Soutěž se létala ve třech věkových kate-
goriích s modely házedel (start hodem z ruky) 
a vystřelovadel (start pomocí smyčky gumy). 
V kategorii vystřelovadel mladších žáků 

vyhrál Vojtěch Vršek z Písku, domácí Toník 
Jiskra byl čtvrtý. Vystřelovadla starších žáků 
vyhrál Oliver Mates z Písku. V seniorech 
po rozletech tří soutěžících obsadil první 
místo domácí Tomáš Andrlík, který v rozletu 
letěl čas 70 s. V kategorii házedel mladších 
žáků vyhrál člen AMC Blatná Ted Flandera, 
před dalším blatenským žákem Samuelem Po-
jerem. V kategorii starších žáků vyhrál Štěpán 
Bačina z Kamenných Žehrovic a v seniorské 
kategorii byl první Pavel Motalík ze Sezimo-
va Ústí. Druhé místo v seniorech vybojoval 
domácí Tomáš Flandera. Gratujeme. 

Na závěr nezbývá než poděkovat všem 
zúčastněným, kteří si vybrali naši soutěž 
v kalendáři a přijeli. Velký dík samozřejmě 
patří všem pořadatelům, kteří se podíleli 
na organizaci soutěže, zajistili zázemí a ca-
tering. Poděkování patří všem časoměřičům 
i pomocníkům z řad soutěžících, zapisovate-
lům a děvčatům za spočítání výsledků. Velká 
účast soutěžících předčila naše očekávání 
a je velkou motivací pro pokračování soutěží 
i v příštím roce. 

Za AMC Blatná Petr Loula

Fotografi e: P. Bačina, Z. Loulová 

Škvořetická šipkovaná pro dospělé vedla přes všechny místní vrchy
V cíli čekala truhla s pokladem.

Škvořetice - Bezvadné rozptýlení pro 
víkendový den připravil škvořetickým a pa-
celickým milovníkům dobrodružství tamní 
„kulturní atašé“ Vojta Nový za cenné pomoci 
své „drahé polovičky“. Dobrodružství jmé-
nem šipkovaná - kdo by ji ze svého dětství 
neznal? Jenže tahle forma oblíbené hry „časů 
her a malin nezralých“ měla tentokrát poně-
kud odlišnou náplň a zároveň byla prověrkou 
fyzičky zúčastněných. Zkrátka a dobře- byla 
určena dospělým, kterých se na škvořetické 
premiéře objevilo 36. Na trase o délce zhruba 
osmi kilometrů zřídili Vojta Nový s part-
nerkou sedm stanovišť s úkoly. „Na každé 
zastávce čekala na hráče určitá indicie. Jejich 

správná volba dala dohromady číselný kód 
(rok). No a podle něho se odemkla truhla 
s pokladem. Do terénu se vydalo devět týmů 
a všechny uspěly,“ konstatuje s uspokojením 
autor zábavné novinky.

Cesta vedla záměrně přes všechny škvo-
řetické a pacelické vrchy. „To, aby se mohli 
účastníci pokochat nádhernými výhledy 
do krajiny,“ podotýká škvořetický „kulturní 
atašé“. Pochopitelně šlo také o lekci zdravého 
pohybu a poznávání přírodních zákoutí a pa-
noramat okolo rodné obce.

O humornou vložku se postaral rozšafný 
chasník, který v zajetí horlivosti zabloudil 
hned u prvního stanoviště.

(pokrač. na str. 17)
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Škvořetická šipkovaná...
(pokrač. ze str. 16)

Netrefi l směr a místo do Pacelic došel 
skoro až do Němčic, což je „kapánek“ stranou. 
Věhlasu dobrého vojáka Švejka, který si to tak 

nějak rázoval ke svému regimentu do Českých 
Budějovic, naštěstí nedocílil a zavčasu našel 
správnou cestu.

Takový nápad jako tenhle se šipkovanou 
pro dospělé pochopitelně nespadl z nebe. 
„Jednalo se spíš o dlouhodobější ú vahy. Pak 
jednou přišla při družné zábavě řeč na to, že 
něco podobného z legrace zkoušeli nedaleko 
v Sedlici. A bylo hotovo!,“ přibližuje myš-
lenkové pochody své a kolektivu kamarádů 
Vojta Nový.

No a co skrýval obsah truhly s pokla-
dem? Sladké odměny na „doplnění energie“. 
Důležité ale bylo hlavně stát se aktérem této 
kouzelné výpravy a udělat něco pro všestran-

ný rozvoj své osobnosti. To potom nalezené 
čokolády přišly k chuti dvojnásobně!

A Škvořetice jsou bohatší o jeden senzační 
nápad, co se jistě brzy stane tradicí.

Vladimír Šavrda

Kuželkářské zpravodajství
Ani sychravé podzimní počasí nezabránilo 

blatenským kuželkářům odehrát další velkou 
porci zápasů.

Áčko – Divize jih
Ve středu 13. listopadu odehrál kombino-

vaný A+B tým odvetu Poháru ČKA na půdě 
Dobřan B.  Sestava J. Minařík, K. Koubek 
ml., D. Lexa a L. Drnek si příliš neporadila 
s těžkou kuželnou a prohrála 1:5 při skóre 
2047:2139 poražených kuželek. Dál tak po-
stupují Dobřany.

V rámci divize odehrálo Áčko klasickou 
porci zápasů. Nejprve v pátek 8.11. hráli F. 
Cheníček, R. Flandera, B. Svačinová, D. Lexa, 
J. Vokurka a K. Koubek ml. v Pelhřimově. 
Prohráli zde 1:7 a 3165:3184 kuželek, kdy 
konečné skóre příliš nevypovídá o napínavém 
průběhu utkání. Nejlepší blatenský výkon 
podal s 558 kuželkami F. Cheníček. O týden 
později nastoupila téměř stejná sestava (R. 
Flandera <-> V. Kobliha) na domácí půdě, 
kde byl soupeřem Soběnov. Tým navázal 
na výborné domácí výsledky, když zvítězil 
především zásluhou silné dorážky 7:1 se 
skóre 3438:3335 spadaných kuželek. Výkon 
zápasu zahrál kapitán V. Kobliha, když porazil 
vynikajících 605 kuželek.

V tabulce patří Áčku 6. místo, pořadí 
jednotlivců celé soutěže pak vede K. Koubek, 
4. je F. Cheníček. V sobotu 23. 11. se Áčkaři 
představí v Kamenici nad Lipou, o týden 
později v tradičním čase od 10:00 v Blatné, 
když sem zavítá Jindřichův Hradec.

Béčko – Jihočeský KP2
Rovněž rezerva nezahálela a odehrála také 

3 utkání. V pátek 8. listopadu zavítali L. Dr-
nek, M. Kupar, O. Fejtl, P. Dlabač, K. Baťková 
a J. Minařík na kuželnu Dynama ČB. Domácí 
zcela kontrolovali průběh zápasu a Blatná 
prohrála hladce 1:7 a 2394:2562 kuželek, 
kdy čestný bod získala K. Baťková a nejvyšší 

hostující výkon zahrál L. Drnek. O necelých 
24 hodin později hrálo Béčko (+ pomocník 
z okresu K. Koubek) na domácí kuželně 
dohrávku proti Slavonicím C. Zde však bla-
tenští dominovali a zvítězili 6:2 a 2740:2505 
kuželek. Závěrečný zápas tohoto trojboje 
čekal na L. Drnka, O. Fejtla, J. Minaříka, K. 
Koubka, K. Baťkovou a M. Kupara v pátek 
15. 11., opět v Blatné, tentokrát proti Kunžaku 
B. Toto utkání mělo napínavější průběh, i tak 
domácí získali 2 body do tabulky za výhru 
5:3 při skóre 2641:2585 poražených kuželek. 
Ve všech zápasech byl nejlepším hráčem L. 
Drnek (426, 488 a 478).

Po 8 kolech se Béčko drží na 6. příčce. 
Nadcházející dva zápasy odehrají Béčkaři 
na venkovních drahách: nejprve 22. 11. 
v Chýnově a o týden později v Písku.

Céčko – OP Strakonice + Písek
Okresní tým hrál 8. listopadu ve složení J. 

Pýcha, J. Navrátil, M. Loukota, K. Koubek, 
L. Skuhravý a R. Cheníček ve Strakonicích. 
Po dobrém týmovém výkonu se podařilo 
zvítězit v poměru 6:2 a 2432:2390 kuželek. 
Hráčem zápasu byl K. Koubek (445). Násled-
nou středu se stejná sestava (+ střídající J. 
Baťka) představila doma. Soupeřem byl Písek 
B. Blatenští udrželi domácí neporazitelnost 
díky výhře 7:1 a 2598:2497 kuželek. Tentokrát 
se nejvíce vedlo J. Pýchovi (477 kuželek).

Céčko se aktuálně nachází na samot-
ném vrcholu tabulky okresu. Závěrečný 

zápas podzimní části sezóny odehrají hráči 
ve středu 27. listopadu od 17:00 doma proti 
Strakonicím B.

Soutěže mládeže
Rezerva dorostu odehrála 10. listopadu 

turnaj KP mládeže v Nových Hradech, kde 
se představili T. Köriš, M. Sitter, T. Drnková 
a J. Vaňata (nejlepší hráč týmu – 382). V kon-
kurenci 3 týmů obsadili 3. místo. V průběž-
ném pořadí sou-
těže pak týmu 
patří 2. místo. 
Ve stejný den 
proběhlo v Blat-
né další kolo OP 
mládeže, kde se 
představili M. 
Kupar  (545) , 
B.  Svačinová 
(539), N. Bať-
ková (259), S. 
Baťková (243), 
V. Kupar (209) a noví hráči V. Hajník (206) 
a A. Staněk (178).

O týden později se konalo další kolo 
celostátních pohárů mládeže. Žáci nastoupili 
v Kamenici n. Lipou, kde zahráli T. Köriš 
(240), S. Baťková (233), V. Kupar (226) a N. 
Baťková (220). Dorost hrál v Plzni. Zde turnaj 
vyhrála M. Kalousová (580), dále reprezen-
tovali M. Pekárek (583), B. Svačinová (552), 
K. Baťková (506) a M. Sitter (456).

Za Kuželky TJ Blatná Lukáš Drnek

Skalní diváci Béčka

Rekord N. Baťkové

I takto se dají hrát kuželky :-)
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Pochod „Myštická patnáctka“ se šel pod křídly „Veselých labutí“ již pošestnácté
Myštice - Dnes velice populární pochod „Myštická patnáctka“ vděčí 

za svůj vznik přátelské letní idylce dvou rodin na zahradě ve Výšicích. 
To se psal rok 2008. A konstelace hvězd byla tehdy nakloněna rozpuku 
velké myšlenky. Myšlenky, co trvale a zásadní měrou ovlivnila sportov-
ně-společenský život v obci Myštice. „Ano, jsme dvě rodiny, co spolu 
sousedí a řadu let se přátelí,“ potvrzuje Edita Heinzová - jedna z iniciátorek 
skvělého projektu.

Explozi čistého nadšení nedokázal zbrzdit ani fakt, že oba spřátelené 
celky-Heinzovi a Kosíkovi- dosud v tomto směru neměli žádné zkušenosti. 
Právě naopak. „Zjistili jsme, že připravit a realizovat pochod je náročné. 
Ale zároveň, že se dokážeme vzájemně sladit tak, aby to klapalo,“ pozna-
menává Edita Heinzová.

A tak letos ožila 
obec již 16. ročníkem 
„Myštické patnáctky“, 
na který dorazilo 160 
přátel zdravého pohy-
bu. „Účastnický rekord 
jsme zaznamenali loni, 
kdy se na vyznačený 
okruh pustilo 190 „po-
chodníků“, užívá popr-
vé netradiční výraz pro 

„turistickou pěchotu“ Petr Heinz. Spíše symbolický ráz měl prý nultý 
ročník „Myštické patnáctky“: „Tehdy na startu přešlapovalo 34 jedinců 
- převážně z okruhu našich rodin a známých. S nadcházejícími ročníky 
se účast lehce zvyšovala, balancovala mezi 40 až 90 účastníky,“ přikládá 
na statistickou vatru polínka Petr Heinz. Hranice sta „pochodníků“ byla 
prý poprvé překonána roku 2018.

Celá turistická akce je pořádána pod hlavičkou občanského sdružení 
„Veselé labutě“. „Žádné sponzory jsme neoslovovali - zajištění zázemí 
„Myštické patnáctky“ probíhá víceméně v naší režii. Pomocnou ruku 
a podporu nám od prvopočátků poskytuje obec Myštice v čele se sta-
rostou Tomášem Koželuhem. Reklamní stránku zajišťuje od roku 2016 
rádio „Otava“ (dříve rádio „Blatná“). Využíváme sociální sítě (Facebook, 
Instagram). Datum našeho pochodu pravidelně zařazujeme do kalendáře 
„Klubu českých turistů“,“ informuje na téma zviditelnění „Myštické 
patnáctky“ Petr Heinz.

Jak název pochodu prozrazuje, jedná se o okruh v přibližné délce 
patnácti kilometrů se startem a cílem v Myšticích. Zvláštností „Myštické 
patnáctky“ je, že trasa se každý rok mění a předem se veřejnosti nepro-
zrazuje. Ve známost ji dávají organizátoři až v den „D“ na místě samém. 
„Všichni přítomní obdrží na startu orientační mapku. Jinak je celý okruh 
vyznačen šipkami. Na trasu se vyráží od osmi do deseti hodin. Pokud se 
vyskytuje cestou nějaká zajímavost, snažíme se ji zařadit do pochodového 
schématu. V minulosti už jsme tak měli možnost navštívit zpřístupněné 
muzeum v Pohoří, kostel v Paštikách nebo kapli ve Škvořeticích,“ odhaluje 
zásadní údaje Klára Kosíková.

Trasa „Myštické patnáctky“ je vždy vybírána v úvodu léta. „Musí tam 
být schůdný terén a příhodné lesní cesty. Preferujeme romantické výhledy 
do krajiny, vyhledáváme co nejpůsobivější lokality,“ přibližuje zaměření 
pořadatelské party Edita Heinzová. Pochod „Myštická patnáctka“ prý při-
tahuje zástupce všech věkových kategorií: „Dokonce se nám tam objevují 
i kočárky s miminkami. Trasa vyhovuje také cyklistům, ujít si ji nenechali 
třeba i jezdci na koních. Milý a věrný doprovod představují pejskové, co 
tvoří početnou složku takřka pravidelně,“ usmívají se organizátoři.

Kromě „pochodníků“ ze samotných Myštic, nedaleké Blatné a dalších 
obcí regionu na „Myštickou patnáctku“ jezdí také vyznavači „zdravých 
kroků“ z Horažďovic, Písku, Plzeňska, mnohdy dokonce ze vzdálenějších 
oblastí. „Někteří chodí sami, někteří ve větších či menších partách, rodiny 
s dětmi, přátelé, je to velmi různorodé. Takových „turistických štamgastů“, 
co se mezi nás opakovaně vrací, je zhruba osmdesát,“ konstatuje potěšeně 
Klára Kosíková.

Co do přízně „nebeského ministra počasí“ si přátelé „Myštické pat-
náctky“ stěžovat nemohou: „Celkem nám to vychází. V posledních letech 
jsme si užili i hodně sluníčka, plnými doušky vychutnávali klasické babí 
léto. Ale při rozjezdu tohoto seriálu nás hodně potrápil pravý opak- ex-
trémní  nečas, kdy jsme všichni drkotali zuby. Asi takový test naší výdrže 
a odolnosti,“ říká Petr Heinz.

Nepříjemnou epizodou, která hned tak z paměti zakladatelů 
„Myštické patnáctky“ nevymizí, bylo období covidové pandemie 
roku 2020: „To jsme museli pochod zrušit, a sice jen pár dní před jeho 
konáním. Došlo tehdy k vyhlášení zákazu shromažďování osob nad 50 
jedinců. Připravenou trasu jsme použili hned příští rok, kdy nám jako 
zadostiučinění za covidovou stopku přijelo do Myštic 163 nadšenců,“ 
vzpomíná Edita Heinzová.

Pamatováno je pravidelně i na hmotné ocenění každého účastníka 
„Myštické patnáctky“: „V cíli obdrží pamětní butony s logem labutě. 
Na nich střídáme barvu- letos byla zvolena červená. Každoročně 
chystáme suvenýry s naším logem (magnetky, pohlednice, samolepky, 
hrnky….). V neposlední řadě na kontrolním stanovišti, startu a v cíli 
mají všichni možnost se občerstvit horkými nápoji a sladkostmi,“ 
poukazuje na solidní sortiment Klára Kosíková.

 Je celkem logické, že stvořitelé „Myštické patnáctky“ s gustem 
a elánem absolvují během turistické sezóny i konkurenční podniky 
stejného zaměření: „Co se týče Blatenska, nenecháme si ujít pochod 
„Zemí zamyšlenou“. Zapojili jsme se jinak do pochodu „Stehlíkovo 
stezkou“ v obci Myslív, „Horažďovické padesátky“ a legendárního 
výšlapu Praha - Prčice. Většinou volíme pochodové výměry do dvaceti 
kilometrů- ztotožňujeme se tedy s myštickým modelem.“

Lidé, stojící za „Myštickou patnáctkou“, pokládají za největší od-
měnu, že se z jejich „děcka“ stala příležitost pro vycházku do přírody 
a pro setkání s přáteli, blízkými, ale také novými lidmi se stejnou „krev-
ní skupinou“. No a tady jsou si prostě všichni rovni, všichni dýchají 
stejný vzduch a prokrvují (nejen ) už tak vypracované dolní končetiny!

Vladimír Šavrda
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Škoda Kamiq 
a Škoda Karoq
Akční modely 130 let

Vydejte se s námi na cestu k novým milníkům s akčními modely Škoda Kamiq a Škoda Karoq 130 let nebo 130 let Premium. 
Pořiďte si je nyní s atraktivní výbavou již od 469 900 Kč, díky které se vaše jízda stane ještě radostnější. Pro více informací nás 
neváhejte navštívit osobně, nebo nás kontaktujte telefonicky či online.

Kombinovaná spotřeba a emise CO2 vozu Škoda Kamiq: 5,4–6,0 l/100 km; 121–136 g/km
Škoda Karoq: 4,9–6,5 l/100 km; 130–156 g/km

 ilustrativní fotografie, obsahuje prvky příplatkové výbavy

Automatické 
otevírání 5. dveří

Metalická barva

se zvýhodněním až

99 300 Kč Virtuální  
  kokpit 10“

Váš autorizovaný prodejce vozů Škoda:
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BUĎTE SOUČÁSTÍ
STABILNÍ RODINNÉ
FIRMY
S BUDOUCNOSTÍ!

www.pfeifergroup.com/cs

We connect people,
nature and technology.

For better wood solutions.

Aktuálně volné pozice:
CHANOVICE Elektrikář /  Dělník ve výrobě 
TRHANOV Obsluha linky / Elektrikář

13. plat
25 dní dovolené
Přítomnostní prémie 1 000 Kč / měsíc
Stravenkový paušál
Příspěvěk na dopravu
Náborový příspěvek 12.000 Kč a mnoho dalšího ...

Neváhejte a přijďte se k nám osobně podívat.
Pohovory v Chanovicích probíhají každou středu v 9,00 hod.

ZAJÍMÁ VÁS, JAK
TO U NÁS VYPADÁ?

NASKENUJTE QR KÓD.

PFEIFER HOLZ S.R.O.
TRHANOV 72
345 33 TRHANOV

PFEIFER HOLZ S.R.O.
CHANOVICE 102
341 01 HORAŽĎOVICE

IVANA ŠIMONOVÁ
TEL. 602 659 522
NABOR@PFEIFERGROUP.COM

MARIE CHMELÍKOVÁ
TEL. 379 414 013
NABOR@PFEIFERGROUP.COM
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- VÝSTAVBA BYTOVÝCH I 
   NEBYTOVÝCH PROSTOR, NOVOSTAVBY
- REKONSTRUKCE VESNICKÝCH CHALUP,
   PAMÁTKOVÝCH OBJEKTŮ A RODINNÝCH DOMŮ
- ZEMNÍ A VÝKOPOVÉ PRÁCE BAGREM 
- KONTEJNEROVÁ DOPRAVA 

BLATNÁ

SpaceSolution s.r.o.
STAVEBNÍ SPOLEČNOST

info@spacesolution.cz +420 737 18 19 19
www.spacesolution.cz

ZELENÁ ZELENÁ 
ÚSPO RÁMÚSPO RÁM
- Projekty, dozory
- Vyřízení dotace

Ing. Luděk Jánský

tel: 777 223 368

Hajanka
výroba prošívaných přikrývek

a polštářů, čištění peří
Otevřeno:

Po - Út - ZAVŘENO
St  - Čt - 8.00-11.00
Pá - 14.00 - 17.00

Jinak možno po telefonické dohodě

Hajany 80  Tel.: 732 236 153 www.spanekvperi.cz

Najdete nás:
 Fügnerova 471, 388 01 Blatná

Co děláme:
Výběrová káva
Slané i sladké naší výroby
Dopolední brunch
Alternativní nápoje a pokrmy
Designové dortyOtevřeno:    Úterý - Sobota

8 - 18 h       

terasa_blatna

NOVĚ OTEVŘENO!

Posezení s výběrovou kávou 
a domácími sladkými 
i slanými zákusky...

VVŘŘ

Terasa

+420 602 479 522

Sledujte 
nás 

Pronajmu garáž u 
kotelny v Blatné.
Cena dohodou. 
Tel.  721 325 323

Sedláček

  žaluzie všech         žaluzie všech       
     typů     typů

  sítě proti hmyzu  sítě proti hmyzu

Šilhova 756, 388 01 Blatná
Mobil: 606 212 353, 607 760 407
www.psinterier.cz
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Kde si vaší práce 

VISHAY BLATNÁ 

„Tohle není klasická fabrika!“

 

 

 

-  závodní stravování

 

 

  náhradní díly Škoda 
      + zahraniční vozidla
  autodoplňky, maziva, oleje
  výroba klíčů
  prodej vložek, zámků, kování
    sjednocování a oprava vložek FAB,
      TITAN
  elektrické a ruční nářadí
  vruty, šrouby, hmoždinky, kotvy

Provozní doba: Po-Pá 7.30 - 16.00
 So 8.00 - 11.00

J. P. KOUBKA 81, BLATNÁ
tel: 777 024 366, 383 422 111
e-mail: chvatalm@seznam.cz

Nová služba: broušení nožů, nůžek,
seker a dlát

 

              OCELOVÉ KONSTRUKCE ZÁHROBÍ s.r.o. 
        přijmou nového zaměstnance na pozici 

 
    Bližší informace na tel. čísle 721 631 693 nebo e-mail: info@okzahrobi.cz  
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Soukromá ordinace fyzioterapie 
Individuální fyzioterapie dosp lých 

a d tí od 3 let
Tel. 602 439 086

www.fyzioterapieblatna.cz 
Adresa: Zahradnická 1078, Blatná 38801 

(budova Lékárna Arnika - bo ní vchod)

 
Kontaktní telefon: 722905684,383422331,  
Email: D.Havlena@ak-havlena.cz, www.ak-havlena.cz,  
adresa: B. Němcové 1602, 388 01 Blatná, 
- právní služby ze všech oblastí práva, včetně zastupování před soudy a jinými   
  úřady,  
- návrhy na povolení oddlužení,  

Advokátní kancelář Mgr. Dušana Havleny je od 01.09.2024 
přestěhována na novou adresu B. Němcové 1602, 388 01 Blatná, 
(budova United Networks SE - KONET). 

• Zaměřování:
     • budov a pozemků
     • věcných břemen
     • inženýrských sítí
     • mapových podkladů pro projekty
• Zápisy do katastru nemovitostí

603 514 655
geodezie-blatna.cz

GEODÉZIE
BLATNÁ s.r.o.  
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ELEKTRO
BLATNÁ
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PO–PÁ  8:00–17:00
SO 8:00–12:00

www.expert.cz

PLNÍME
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Společenský život ve Strakonicích posílil zážeh orelské 
pochodně
Téměř zapomenutá sportovní organizace se „reinkarnace“ ve 21. století nebojí.

První vlastenecké organizace a spolky 
byly zakládány již v éře blahoslavené i pro-
klínané C. a K. rakousko- uherské monarchie. 
Patřilo k nim rovněž tělovýchovné uskupení 
katolické mládeže „Orel“. Jeho stopy lze vy-
sledovat i na Strakonicku. Přesnější údaje se 
zachovaly o „Orlu“ ve městě Sedlice. Tam 
tahle sportovní organizace vznikla roku 1922 
zásluhou kaplana Josefa Brady. Jako cvičitel 
je vzpomínán občan Čeněk Šavrda ze stavení 
naproti faře, kde se říkalo „U Amerikánů“.  
V pamětní knize města Sedlice jsou pro věč-
nou paměť zaznamenány skutečnosti o bo-
haté činnosti sedlického „Orla“. Úsměvnou 
epizodu o řevnivosti mezi „Orlem“ a sedlic-
kým „Sokolem“ představují „tresty“, které 
byly udělovány jedincům za účast na akcích 
konkurenční organizace. Většinou šlo samo-
zřejmě o pokárání nebo jakousi formu důtky. 
Sedlický „Orel“ zanikl těsně před okupací 
vlasti německými fašisty, aby unikl násled-
ným represím ze strany agresora. Právo 
na sebeurčení a svobodný rozvoj byl „Orlu“ 
jako takovému upřen i komunistickým reži-
mem po převratu v únoru 1948. Demokra-
tické myšlenky a vznešené ideály naštěstí 
přežily rudý teror a mohly se po roce 1989 
znovu vracet do společenského víru.

„Reinkarnace“ orelských jednot však 
bohužel neproběhla vždy a všude. Více než 
čtyřicet let nesvobody přece jen přervalo 
řadu kdysi pevných pout. A tak zrovna třeba 
v Sedlici zbyla z orelských tradic jen hrstka 
řádků v kronice. Víc nic.

Ale přece jen se snad v tomto ohledu za-
číná blýskat na časy. Ve Strakonicích totiž 
několik opravdových srdcařů položilo zá-
kladní kámen nové orelské Jednoty. I když je 
čeká ještě běh na dlouhou trať, to hlavní bylo 
vykonáno. Činnost strakonický „Orel“ vyvíjí 
prozatím z větší části na Blatensku ve spolu-
práci s klubem „PROSPORT“ Blatná. Jde ze-
jména o cyklistické aktivity, ale angažuje se 
také například ve střeleckém přeboru „Zlatá 
muška“ či běžecké závody mládeže „Pacelic-
ká tretra“. Kromě výchovy a práce se spor-
tovní mládeží klade do budoucnosti nový 
„Orel“ samozřejmě zvláštní důraz na zapoje-
ní organizace do církevních slavností a poutí.

V čele strakonické Jednoty „Orel“ stojí 
mladý činovník z okresního města-předseda 
OV KDU-ČSL, politolog a pedagog Vladi-
mír Hanáček (37 let). Člověk vysokých mo-
rálních kvalit, neúnavně a obětavě pracující 
pro ozdravění společenského ovzduší a roz-
voj pravých hodnot ve všech směrech. Prá-
vě on jako nejpovolanější osoba představil 
program strakonického „Orla“ a pohovořil 
o okolnostech jeho zrodu.

„Základní otázka - co vedlo k založení orel-
ské Jednoty ve Strakonicích a kdy k němu 
došlo?“

V.H.: „Prvotní rozhodnutí padlo někdy 
v roce 2018. Inspiroval nás v tomto ohledu 
poslanec Šimon Heller, který orelskou Jed-
notu založil v Jílovicích. Začal jsem vážně 
uvažovat o tom, že tahle organizace by moh-
la ve Strakonicích - potažmo v celém okrese- 
plnit roli jakési volnočasové platformy lidí 
hodnotově si rozumících a fandících sportu 
coby rekreační aktivitě. A samozřejmě při-
tom se potkávat, popovídat s i  - zkrátka „tme-
lit společenství“!

My jsme organizovali už dříve řadu akcí 
v rámci strakonické farnosti s nábojem ve-
směs náboženským a v rámci KDU- ČSL 
zase vesměs s nábojem vesměs politickým. 
No a obojí pro svou vyhraněnost může být 
pro některé jedince neatraktivní. Čili jsme 
chtěli zřízením „Orla“ vykrýt takříkajíc pro-
stor mezi oběma oblastmi a zároveň se stát 
součástí celostátního společenství „Orlů“, 
které je početné a má hluboké tradice.

Bohužel nám do zakládacího proce-
su nečekaně vstoupila covidová epidemie 
a všechno pořádně zkomplikovala a pro-
táhla. Nemohli jsme se osobně setkávat 
a odstartovat prvotní procedury vstupu 
do „Orla“. Nakonec jsme to museli provést 
na dálku. Pak jsme zahájili proces registra-
ce. I ten se ukázal být značně komplikovaný. 
Všechny podklady, včetně ověřených podpi-
sů, nám rejstříkový soud v jednom případě 
dokonce vrátil. Relativně zdlouhavý proces, 
kdy všechno směřovalo do Brna na Ústředí 

„Orla“, nakonec trval celé dva roky. Defi ni-
tivně došlo k ustanovení naší orelské Jednoty 
tedy až v červnu roku 2023. Jsme moc rádi, 
že už to máme všechno za sebou a můžeme 
se plně soustředit na plánované úkoly.“
„Vy jste tedy starostou nové Jednoty „Orel“ 
a také předsedou OV KDU-ČSL. Ono jde 
vlastně o logické propojení dvou podobně 
zaměřených subjektů…..“

V. H.: „Je to tak. Rozhodně ale nechci 
vypadat jako mnohoobročník, sedící zároveň 
na deseti místech. Je tedy fakt, že provazba 
lidovců a Orla je historicky daná a silná ze-
jména na Moravě.  Je to dáno tím, že organi-
zaci „Orel“ jako takovou založil v roce 1909 
Jan Šrámek a stejně tak roku 1919 tento poli-
tik založil i Československou stranu lidovou. 
Ještě předtím předsedal Kčesťansko-sociální 
straně na Moravě. Od mládí byl tedy knězem 
a navíc se silně politicky angažoval. 

Nyní v posledních letech, potažmo 
po roce 1989, je situace taková, že někteří 
orlové jsou příslušníky lidové strany, jiní ne-
jsou, další patří do jiných politických stran. 
Rozhodně to tady ve Strakonicích není tak, 
že jsme založili Jednotu Orel proto, abychom 
rozšířili či posílili lidoveckou bázi. Naše 
nová Jednota prostě ztělesňuje nepolitickou 
organizaci. Chce a bude se upínat směrem 
k tělovýchově, volnočasovým aktivitám 
ve smyslu sociální, charitativní či kulturní 
oblasti.“
„V rámci přípravných fází na založení strako-
nického „Orla“ jste v poslanecké sněmovně 
spolu s dalším delegátem navštívil starostu 
„Orla“ Stanislava Juránka. Co bylo smyslem 
tohoto setkání a jak schůzka ovlivnila další 
postup v celé záležitosti?“

V. H.: „Tak zmíněná schůzka proběhla 
roku 2019- tedy hned v úvodní části legis-
lativního procesu. Hlavní důraz byl kladen 
na představení našeho projektu a snahu pro-
pojit uvedený záměr s celostátní působnos-
tí organizace „Orel“. Mluvili jsme s panem 
Juránkem kupříkladu o slavných orelských 
poutích na svatém Hostýně, které se konají 
každý srpen. Pro nás je fyzická účast, prav-
da, málo dosažitelná stejně jako při ostatních 
podobných akcích v moravských lokalitách. 
Ale šlo nám především o to, aby se o nás vě-
dělo a aby nám ústředí „Orla“ vypomohlo ani 
ne tak po stránce fi nanční jako spíše po strán-
ce informativní. Dostali jsme se i na téma 
možné reprezentace delegací orelských Jed-
not, které nejsou od Strakonic až tak vzdá-
lené, na našich poutích i jiných slavnostech. 
Odjížděli jsme z Prahy s hřejivým pocitem 
– dostalo se nám ujištění o morální podpoře 
z nejvyšších míst a dokonce možné dotace 
při pořádání nějaké větší akce.“

Vladimír Hanáček, 
starosta Jednoty Orel Strakonice
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„Můžete mi prozradit, kolik jedinců se v sou-
časnosti hlásí k nově založené Jednotě „Orel“ 
ve Strakonicích?“

V. H.: „Tak prozatím se de facto člen-
ská základna teprve tvoří a formuje. Vedle 
přípravného jádra v počtu šesti činovníků se 
přidali ještě čtyři mladí zájemci ve věkovém 
rozmezí do 25 let.

Musím přiznat, že když tady komunikuji 
s lidmi ze strakonické farnosti, tak mnohdy 
vůbec nevědí, co to „Orel“ je. Zní to možná 
s podivem, ale jde o důsledek faktu, že tohle 
hnutí tady nemá tu tradici. A nejen ve Strako-
nicích, ale i v Čechách jako takových - tady 
převažoval jednoznačně „Sokol“. Lidé tak 
nakonec vesměs nevědí, co od takové orga-
nizace můžou očekávat.

Domnívám se, že by nebylo dobré mít 
za každou cenu masovou základnu a ve fi ná-
le všechno dělat v několika málo osobách. 
Preferuji užší společenství, kde se jeden 
může spolehnout na druhého a všichni táh-
nou za jeden provaz!“
„Co by bylo možno říci o dosavadní činnosti 
strakonického „Orla“?“

V. H: „Prozatím je toho dost poskrov-
nu, ale přece jen se něco podařilo. Mám ra-
dost, že jsme mohli spojit síly se sportovním 
klubem „PROSPORT“ Blatná a podílet se 
na řadě jeho aktivit v blatenském regionu. 
Za alfu a omegu tělovýchovného programu 
považuji práci s mládeží.

Doma ve Strakonicích jsme se zapo-
jili letos do oslav 250 let existence kostela 
„Na Podsrpu“. Nedílnou součást předsta-
vovaly právě volnočasové aktivity, včetně 
skákacích hradů pro děti. Co se příštího roku 
týče, cílíme na uspořádání „Velikonoční 
orelské zábavy“ v sokolovně v Radomyšli. 

Propojení s mladými lidovci by mohlo pozi-
tivně ovlivnit počet návštěvníků.“
„Existuje nějaký podrobnější plán činnosti 
Jednoty „Orel“ Strakonice na rok 2025?“

V. H.: „Tak kromě již zmíněné veliko-
noční zábavy v Radomyšli a pokračování 
sportovních aktivit ve spolupráci s „PRO-
SPORTEM“ Blatná bychom rádi zorganizo-
vali minimálně dvě volnočasové akce v sa-
motných Strakonicích. V úvahu by připadal 
ping-pongový turnaj a pěší nebo cyklistický 
výlet pro širší veřejnost. Jinak teď se chysta-
jí maminky z farnosti první neděle v měsíci, 
kdy probíhá v kostele dětská mše, pořádat 
vycházky pro školáky a předškoláky pod 
hlavičkou „Orla“, což rozhodně vítám. Jinak 
v loňském roce proběhla mše svatá u kostelí-
ku na Křesovci v Pacelicích, která byla obě-
tována za společenství orlů i konkrétně naší 
orelskou Jednotu ve Strakonicích. Závěrem 
zazněla i orelská modlitba.

Největší orelskou akcí na území stra-
konického okresu ale loni byl první ročník 
„Lomeckého běhu“. Následovala ho mše 
svatá v kostelíku na Lomci, kam dokonce šli 
orlové s praporem.  Nicméně nebylo to jen 
v režii naší Jednoty, ale šlo o akci celožup-
ní a pořádanou s farností Vodňany. Orelské 
poutě na Lomci mají každopádně zaběhnu-
tou tradici a jistě se budou konat i nadále.“
„Máte nějaké určité povědomí o výskytu 
orelských seskupení v minulosti na okrese 
Strakonice?“

„Bohužel ten přehled moc nemám. Urči-
tě by stálo za to prostudovat farní a obecní 
kroniky a soustředit se zejména na větší obce 
či města- Strakonice, Volyně, Vodňany aj. 
Rád bych to osobně zrealizoval třeba během 

zimního období. Existují dokonce náznaky, 
že za první republiky i u nás ve Strakonicích 
„Orel“ fungoval, ale zatím pro tohle tvrzení 
nemám podklady.

Co se týče Blatenska, tak tam proka-
zatelně vyvíjel činnost „Orel“ v Sedlici. 
A ve Lnářích se dokonce po mnoha letech 
objevila orelská kronika, svědčící o přítom-
nosti této organizace i tam.“
„Nabízí se také podnět ke zhotovení orel-
ských slavnostních krojů a jejich nošení při 
zvláštních příležitostech a výročích…..“

V. H.: „Bylo by to určitě krásné, mít 
vlastní kroje - na straně druhé to není vůbec 
levná záležitost. Takový sváteční úbor stojí 
minimálně deset tisíc korun, ne-li víc. Vím 
zatím jen tolik, že někde na Moravě jistá paní 
tyhle kroje šije. Řada orelských Jednot- a to 
nejen na Moravě- už od ní tyhle úbory má. 
Ale já si myslím, že v první řadě by naše 
orelská Jednota měla vstoupit víc ve všeo-
becnou známost a získat si náležitou auto-
ritu a vypěstovat dobré jméno. Pak by bylo 
na místě teprve uvažovat o pořízení slavnost-
ního spolkového oblečení!“

Jednota „Orel“ byla od svého zrodu po-
važována za celek soudržný, demokratický 
a morálně čistý. Stejně jako Sokol se oriento-
vala zejména na rozvoj tělesné kultury a byla 
nositelem těch nejryzejších ideálů. Vinou to-
talitního komunistického režimu byla postu-
pem času úplně vymazána z rejstříku spolků 
a upadla v zapomnění. Proto je dnes tak těžké 
na strakonickém okrese obnovit její zašlou 
slávu. Naštěstí žijí pokrokoví a obětaví lidé 
jako Vladimír Hanáček, kteří o nápravu křiv-
dy usilují celou svou silou osobnosti. A jejich 
morální dílo bude nepochybně skvostné!

Vladimír Šavrda 

Nedávno založená Jednota Orel Strakonice se aktivně zapojila spolu s klubem PROSPORT Blatná do organizování sportovních akcí na Blaten-
sku, zejména cyklistických, se zvláštním důrazem na oslovení těch nejmladších jedinců.



<<
  /ASCII85EncodePages false
  /AllowTransparency false
  /AutoPositionEPSFiles true
  /AutoRotatePages /None
  /Binding /Left
  /CalGrayProfile (Dot Gain 20%)
  /CalRGBProfile (sRGB IEC61966-2.1)
  /CalCMYKProfile (U.S. Web Coated \050SWOP\051 v2)
  /sRGBProfile (sRGB IEC61966-2.1)
  /CannotEmbedFontPolicy /Error
  /CompatibilityLevel 1.4
  /CompressObjects /Tags
  /CompressPages true
  /ConvertImagesToIndexed true
  /PassThroughJPEGImages true
  /CreateJobTicket false
  /DefaultRenderingIntent /Default
  /DetectBlends true
  /DetectCurves 0.0000
  /ColorConversionStrategy /CMYK
  /DoThumbnails false
  /EmbedAllFonts true
  /EmbedOpenType false
  /ParseICCProfilesInComments true
  /EmbedJobOptions true
  /DSCReportingLevel 0
  /EmitDSCWarnings false
  /EndPage -1
  /ImageMemory 1048576
  /LockDistillerParams false
  /MaxSubsetPct 100
  /Optimize true
  /OPM 1
  /ParseDSCComments true
  /ParseDSCCommentsForDocInfo true
  /PreserveCopyPage true
  /PreserveDICMYKValues true
  /PreserveEPSInfo true
  /PreserveFlatness true
  /PreserveHalftoneInfo false
  /PreserveOPIComments true
  /PreserveOverprintSettings true
  /StartPage 1
  /SubsetFonts true
  /TransferFunctionInfo /Apply
  /UCRandBGInfo /Preserve
  /UsePrologue false
  /ColorSettingsFile ()
  /AlwaysEmbed [ true
  ]
  /NeverEmbed [ true
  ]
  /AntiAliasColorImages false
  /CropColorImages true
  /ColorImageMinResolution 300
  /ColorImageMinResolutionPolicy /OK
  /DownsampleColorImages true
  /ColorImageDownsampleType /Bicubic
  /ColorImageResolution 300
  /ColorImageDepth -1
  /ColorImageMinDownsampleDepth 1
  /ColorImageDownsampleThreshold 1.50000
  /EncodeColorImages true
  /ColorImageFilter /DCTEncode
  /AutoFilterColorImages true
  /ColorImageAutoFilterStrategy /JPEG
  /ColorACSImageDict <<
    /QFactor 0.15
    /HSamples [1 1 1 1] /VSamples [1 1 1 1]
  >>
  /ColorImageDict <<
    /QFactor 0.15
    /HSamples [1 1 1 1] /VSamples [1 1 1 1]
  >>
  /JPEG2000ColorACSImageDict <<
    /TileWidth 256
    /TileHeight 256
    /Quality 30
  >>
  /JPEG2000ColorImageDict <<
    /TileWidth 256
    /TileHeight 256
    /Quality 30
  >>
  /AntiAliasGrayImages false
  /CropGrayImages true
  /GrayImageMinResolution 300
  /GrayImageMinResolutionPolicy /OK
  /DownsampleGrayImages true
  /GrayImageDownsampleType /Bicubic
  /GrayImageResolution 300
  /GrayImageDepth -1
  /GrayImageMinDownsampleDepth 2
  /GrayImageDownsampleThreshold 1.50000
  /EncodeGrayImages true
  /GrayImageFilter /DCTEncode
  /AutoFilterGrayImages true
  /GrayImageAutoFilterStrategy /JPEG
  /GrayACSImageDict <<
    /QFactor 0.15
    /HSamples [1 1 1 1] /VSamples [1 1 1 1]
  >>
  /GrayImageDict <<
    /QFactor 0.15
    /HSamples [1 1 1 1] /VSamples [1 1 1 1]
  >>
  /JPEG2000GrayACSImageDict <<
    /TileWidth 256
    /TileHeight 256
    /Quality 30
  >>
  /JPEG2000GrayImageDict <<
    /TileWidth 256
    /TileHeight 256
    /Quality 30
  >>
  /AntiAliasMonoImages false
  /CropMonoImages true
  /MonoImageMinResolution 1200
  /MonoImageMinResolutionPolicy /OK
  /DownsampleMonoImages true
  /MonoImageDownsampleType /Bicubic
  /MonoImageResolution 1200
  /MonoImageDepth -1
  /MonoImageDownsampleThreshold 1.50000
  /EncodeMonoImages true
  /MonoImageFilter /CCITTFaxEncode
  /MonoImageDict <<
    /K -1
  >>
  /AllowPSXObjects false
  /CheckCompliance [
    /None
  ]
  /PDFX1aCheck false
  /PDFX3Check false
  /PDFXCompliantPDFOnly false
  /PDFXNoTrimBoxError true
  /PDFXTrimBoxToMediaBoxOffset [
    0.00000
    0.00000
    0.00000
    0.00000
  ]
  /PDFXSetBleedBoxToMediaBox true
  /PDFXBleedBoxToTrimBoxOffset [
    0.00000
    0.00000
    0.00000
    0.00000
  ]
  /PDFXOutputIntentProfile ()
  /PDFXOutputConditionIdentifier ()
  /PDFXOutputCondition ()
  /PDFXRegistryName ()
  /PDFXTrapped /False

  /CreateJDFFile false
  /Description <<

    /BGR <>
    /CHS <FEFF4f7f75288fd94e9b8bbe5b9a521b5efa7684002000410064006f006200650020005000440046002065876863900275284e8e9ad88d2891cf76845370524d53705237300260a853ef4ee54f7f75280020004100630072006f0062006100740020548c002000410064006f00620065002000520065006100640065007200200035002e003000204ee553ca66f49ad87248672c676562535f00521b5efa768400200050004400460020658768633002>
    /CHT <FEFF4f7f752890194e9b8a2d7f6e5efa7acb7684002000410064006f006200650020005000440046002065874ef69069752865bc9ad854c18cea76845370524d5370523786557406300260a853ef4ee54f7f75280020004100630072006f0062006100740020548c002000410064006f00620065002000520065006100640065007200200035002e003000204ee553ca66f49ad87248672c4f86958b555f5df25efa7acb76840020005000440046002065874ef63002>
    /CZE <>
    /DAN <>
    /DEU <>
    /ESP <>
    /ETI <>
    /FRA <>
    /GRE <>

    /HRV (Za stvaranje Adobe PDF dokumenata najpogodnijih za visokokvalitetni ispis prije tiskanja koristite ove postavke.  Stvoreni PDF dokumenti mogu se otvoriti Acrobat i Adobe Reader 5.0 i kasnijim verzijama.)
    /HUN <>
    /ITA <>
    /JPN <FEFF9ad854c18cea306a30d730ea30d730ec30b951fa529b7528002000410064006f0062006500200050004400460020658766f8306e4f5c6210306b4f7f75283057307e305930023053306e8a2d5b9a30674f5c62103055308c305f0020005000440046002030d530a130a430eb306f3001004100630072006f0062006100740020304a30883073002000410064006f00620065002000520065006100640065007200200035002e003000204ee5964d3067958b304f30533068304c3067304d307e305930023053306e8a2d5b9a306b306f30d530a930f330c8306e57cb30818fbc307f304c5fc59808306730593002>
    /KOR <FEFFc7740020c124c815c7440020c0acc6a9d558c5ec0020ace0d488c9c80020c2dcd5d80020c778c1c4c5d00020ac00c7a50020c801d569d55c002000410064006f0062006500200050004400460020bb38c11cb97c0020c791c131d569b2c8b2e4002e0020c774b807ac8c0020c791c131b41c00200050004400460020bb38c11cb2940020004100630072006f0062006100740020bc0f002000410064006f00620065002000520065006100640065007200200035002e00300020c774c0c1c5d0c11c0020c5f40020c2180020c788c2b5b2c8b2e4002e>
    /LTH <>
    /LVI <>
    /NLD (Gebruik deze instellingen om Adobe PDF-documenten te maken die zijn geoptimaliseerd voor prepress-afdrukken van hoge kwaliteit. De gemaakte PDF-documenten kunnen worden geopend met Acrobat en Adobe Reader 5.0 en hoger.)
    /NOR <>
    /POL <>
    /PTB <>
    /RUM <>
    /RUS <>
    /SKY <>
    /SLV <>
    /SUO <>
    /SVE <>
    /TUR <>
    /UKR <>
    /ENU (Use these settings to create Adobe PDF documents best suited for high-quality prepress printing.  Created PDF documents can be opened with Acrobat and Adobe Reader 5.0 and later.)
  >>
  /Namespace [
    (Adobe)
    (Common)
    (1.0)
  ]
  /OtherNamespaces [
    <<
      /AsReaderSpreads false
      /CropImagesToFrames true
      /ErrorControl /WarnAndContinue
      /FlattenerIgnoreSpreadOverrides false
      /IncludeGuidesGrids false
      /IncludeNonPrinting false
      /IncludeSlug false
      /Namespace [
        (Adobe)
        (InDesign)
        (4.0)
      ]
      /OmitPlacedBitmaps false
      /OmitPlacedEPS false
      /OmitPlacedPDF false
      /SimulateOverprint /Legacy
    >>
    <<
      /AddBleedMarks false
      /AddColorBars false
      /AddCropMarks false
      /AddPageInfo false
      /AddRegMarks false
      /ConvertColors /ConvertToCMYK
      /DestinationProfileName ()
      /DestinationProfileSelector /DocumentCMYK
      /Downsample16BitImages true
      /FlattenerPreset <<
        /PresetSelector /MediumResolution
      >>
      /FormElements false
      /GenerateStructure false
      /IncludeBookmarks false
      /IncludeHyperlinks false
      /IncludeInteractive false
      /IncludeLayers false
      /IncludeProfiles false
      /MultimediaHandling /UseObjectSettings
      /Namespace [
        (Adobe)
        (CreativeSuite)
        (2.0)
      ]
      /PDFXOutputIntentProfileSelector /DocumentCMYK
      /PreserveEditing true
      /UntaggedCMYKHandling /LeaveUntagged
      /UntaggedRGBHandling /UseDocumentProfile
      /UseDocumentBleed false
    >>
  ]
>> setdistillerparams
<<
  /HWResolution [2400 2400]
  /PageSize [612.000 792.000]
>> setpagedevice


